
 
تعداد شهداى اربعين نيجريه

 به 42 تن رسيد
 جهان  جنبش اسلامى نيجريه ديروز اعلام كرد تعداد كشته هاى تظاهرات دو روز گذشته در آبوجا 
به 42 تن افزايش يافته است. آمار قبلى كشته ها تا سه شنبه شب 25 تن از اعضاى «جنبش اسلامى 
نيجريه» بود كه صدها تن از هوادارانش براى آزادى شيخ ابراهيم زكزاكى در پايتخت آبوجا تظاهرات 

كرده بودند. كشتار شيعيان نيجريه...

بازار پايان نامه و مقاله فروشى 
همچنان گرم است

ديپلمات ايرانى در آلمان
تبرئه شد هدف دانمارك از تنش آفرينى عليه ايران چيست؟

5 2 7
يك سال از تصويب «قانون مبارزه با تخلف علمى» مى گذرد پس از 120 روز بازداشت سناريوسازى غرب براى رهايى شاهزاده سعودى

از تبعات قتل خاشقچى
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 ............ صفحه 4

 اظهارات 5 صراف متخلف در جلسه محاكمه: 

بانك ها اصرار مى كردند ارز بخريم
حقوق كم كارهاى دولتى 
ومجلسى معادل 10 كارگر

آيا افزايش 
حقوق كارگران
با ميزان تورم 
تناسب دارد؟

 اخبار  اولين جلسه رسيدگى به اتهامات پنج صراف با اتهام اخلال در نظام اقتصادى كشور، 
درشعبه سوم دادگاه ويژه رسيدگى به جرايم مفسدان واخلالگران اقتصادى، به رياست قاضى 
مسعودى مقام و به صورت علنى برگزارشد. در اين جلسه،احسان صفوى امير به اتهام مشاركت 
در اخلال در نظام ارزى كشــور به صورت عمده از طريق خريد و فروش غيرقانونى به مبلغ 
41 ميليون و 643 هزار و 390 دلار، بهداد بهرامى به اتهام مشاركت در اخلال در نظام ارزى 
كشــور به صورت عمده از طريق خريد و فروش غيرقانونى به مبلغ 39 ميليون و 90 هزار و 
850 دلار، سيد مازن قائنى به اتهام مشاركت در اخلال در نظام ارزى كشور به صورت عمده 

از طريق خريد و فروش...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
دكتر عليرضا رضا خواه

خبرگزارى هاى غربى روز گذشته از انتشــار بيانيه وزارت خارجه آمريكا مبنى 
بر درخواســت واشنگتن براى توقف جنگ در يمن خبر دادند. چرخشى آشكار 
در سياســت خارجه اين كشور در منطقه غرب آســيا كه مى تواند فرصت ها و 

چالش هاى جدى را پيش روى بازيگران اصلى...

چرخش آمريكا در يمن
تغيير تاكتيك يا استراتژى

 ............ صفحه 8

 ............ صفحه 2

 اقتصاد  وقوع نوســان هاى ارزى و به  تبع آن 
افزايش سطح عمومى قيمت ها در ماه هاى اخير، 
منجر به كاهش قدرت خريد و سطح معيشت 
مردم بويژه 4 ميليون كارمند و حقوق بگير شد، 

تا افزايش...

يك روايت دست اول از 
اقدامات جريان رجوى در آلبانى

كانون هاى 
شورشى؛ 

راهبرد جديد 
گروهك منافقين

گاردين پشت پرده هاى يك 
شبكه ضد ايرانى را افشا كرد

تأمين مالى
«ايران اينترنشنال»  
توسط تاجر نزديك 

به بن سلمان
 ............ صفحه 7 ............ صفحه 15

سناريوى تكرارى
در مديريت كشتى

سريال
 استعفاى رسول!
 ............ صفحه 12

مهــــــربانی آفــــتاب

رهبر معظم انقلاب: خدمت به زائران آن بارگاه مقدس بویژه ضعفاء و نیازمندان را از رئوس برنامه های خود قرار دهید.
 اجرای بیش از 300 طرح آبی، آبخیزداری و احیای قنوات 

در روستاهای خراسان رضوی، جنوبی و شمالی

 ارائه خدمات پزشکی و دندانپزشکی به بیش از 100 هزار بیمار 
گروه های جهادی و خادمیاران سلامت اینفوگرافیک: حامد همایونیتوسط 

توزیع بیش از 300 هزار 
 بسته لوازم التحریر در میان 
دانش آموزان محروم کشور

 مشارکت در احداث 
2 هزار واحد مسکونی 
در سرپل ذهاب

 اعطای
 16 هزار وام 
نقدی بلاعوض

حمایت از اعزام بیش 
گروه جهادی  از 2800 
به مناطق محروم

اعطای 10 هزار کمک هزینه 
 تحصیلی دانشجویی
 و دانش آموزی

 اطعام نیازمندان با توزیع 
5 میلیون وعده غذا در سراسر 

گون کشور در مناسبت های گونا

 تسهیل زیارت 
بیش از 800 هزار زیارت 

اولی و  زائر محروم

 اعطای
 44 هزار وام 

قرض الحسنه 

اعطای 10 هزار کمک 
 هزینه جهیزیه برای 

زوج های جوان نیازمند

 تهیه و توزیع بیش از
 260 هزار بسته ارزاق غذایی 

بین نیازمندان کشور

معاونت ارتباطات  و رسانه

اقدامات و خدمات معاونت امداد مستضعفین آستان قدس رضوی

دختران و بانوان خادميار رضوى به پيشواز ايام عزادارى آخر صفر رفته اند
 توليد كلاه و جانماز براى هديه به زائران پياده امام رضا

: پيامبر اكرم
كشته شدن 

حسين  چنان 
داغى در دل مؤمنان 

است كه هرگز 
سرد نشود.

مستدرك الوسائل و مستنبط 
المسايل ج 10، ص 318
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

افزايش حقوق كارمندان در دستور كار دولت قرار دارد ايسنا: رئيس سازمان ادارى و استخدامى كشور گفت: بررسى افزايش حقوق كارمندان به كميسيون اجتماعى دولت ارجاع 
شده و اين كميسيون در حال بررسى اين موضوع است. جمشيد انصارى گفت: بعد از اعلام نتيجه از كميسيون اجتماعى اين موضوع به هيئت دولت ارجاع مى شود و در آنجا تصميم گيرى نهايى 

انجام خواهد شد. وى تصريح كرد: نيازى به ارسال اين پرونده به مجلس نيست و تصميم هيئ ت دولت در اين خصوص لازم الاجرا و قانونى است.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  رئيس جمهور با بيان اينكه دولت 
از تهديدات آمريكا هراســى نــدارد، گفت: 
مطمئناً آمريــكا در اين توطئه جديد عليه 
ايران پيروز نخواهد شد كما اينكه قدم به قدم 

عقب نشينى مى كند.
حسن روحانى ديروز در جلسه هيئت دولت، 
گفت: به درگاه خداوند بزرگ شــكرگزاريم 
كــه به ملت بزرگ ايران و همه مســلمانان 
توفيــق داد تا در ايام اربعين به ياد و نام امام 
حسين(ع) اداى احترام كرده و بخش بزرگى 
از مردم موفق شدند كه در راهپيمايى عظيم 
اربعين به سمت كربلاى معلى شركت كنند.

وى مقايســه راهپيمايى اربعين با مراســم 
عظيم حج از سوى برخى دشمنان را قياسى 
نادرست و غلط دانست و خاطرنشان كرد: اين 
دو در عرض همديگر نيستند بلكه در طول 
همديگر هستند؛ اينكه عنوان شده اگر كسى 
در عرفات است اجر بالا را مى برد و اگر كسى 
موفق نشــد، در كنار ضريح امام حسين(ع) 
ثواب عرفه را مى برد، يعنى اينكه در طول هم 
هســتند و اينكه در روايات ثواب زيارت امام 
حسين(ع) با حج مقايسه مى شود، يعنى حج 
اصل و معيار است و اين ها در كنار آن است.

رئيس جمهور با قــدر دانى از مردم ايران به 
خاطر اين احساسات پاكشــان در اين ايام، 
عراق  مردم  از  اظهارداشــت: 
به خاطر پذيرايى گرمشــان 
تشــكر مى كنم؛ مردم عراق 
مخصوصاً مردم كربلا، هميشه 
براى  خوبى  ميهمان نــوازان 
ميهمانان ايام اربعين از گذشته 

تاريخ بودند.
روحانى با بيان اينكه از دولت 
و ملت عراق و همه آن هايى 
كه كمــك كردند و موكب ها 
را تشــكيل دادنــد و خدمت 
كردند، تشكر مى كنم، افزود: 
خادم الحسين بودن يك افتخار 
بزرگ است، براى موكب  دارها 
افتخار  بزرگ تريــن  اين  هم 
است؛ براى دولت هم حركت در اين زمينه، 

افتخارى بزرگ است.

 قدردانى از دست اندركاران اربعين
وى با تشــكر از همه دستگاه هاى اجرايى و 
هيئت هاى مذهبى در سراسر كشور كه در 
برگزارى شكوهمند اين مراسم سهيم بودند، 
تأمين و تجهيز زيرساخت ها را با استفاده از 

تجربيات همه سال، مورد تأكيد قرار داد.
روحانى با اشاره به اينكه تلاش هاى زيادى در 
سال هاى گذشته براى تسهيل شرايط در اين 
ايام انجام گرفته تا مردم راحت تر تردد كنند 
و امســال نيز تلاش مضاعفى از سوى دولت 
انجام شد، افزود: اگر در اين مسير كمبودى 
بوده، اين راه، راه زيارتى است و اين سختى ها 
هم در پيشگاه خداوند محاسبه مى شود، اما 
تلاش  بر اين است كه اين راه را تسهيل كنيم 

و به اين افتخار مى كنيم.
رئيــس جمهور با بيان اينكــه هر كارى در 
اين زمينه انجام دهيم، افتخار ماست، گفت: 
بعضى ها نگويند، چراغى كه به خانه رواست 
به مسجد حرام است؛ اين تعبيرات، تعبيرات 
ناصحيحى است؛ همه اش براى خانه است؛ 
براى مسجد نيســت. همه اين ها براى خانه 
خودمان اســت، براى خانــه دنيا و آخرت و 
معنويت خودمان است و تأثيرات اين حضور 
مى توانــد روحيه مردم و قــدرت مقاومت و 

استقامت مردم را بالا ببرد.
روحانى تأكيد كرد: پيام اربعين پيام مبارزه 
با ظلم و دفاع از آزادى، استقلال و سر فرود 
نياوردن در برابر قلدران و ســتمگران تاريخ، 

مبارزه با تروريسم و تلاش در مسير امنيت 
و صلح جهانى است. هيچ كس از اربعين ضرر 
نخواهد ديد؛ جهان اسلام، اروپا، آمريكا و همه 

دنيا از اربعين منتفع مى شوند.
رئيــس جمهور افــزود: اربعين يك اجتماع 
پرشور مردمى براى احترام به عدالت، صلح، 
آزادگى و مبارزه با ظلم و ستم و ترور است و 
همه عاشقان آزادى و انسانيت بايد به دنبال 
اين پيام باشــند. روحانى در بخش ديگرى 
از ســخنان خود با اشــاره به نزديك شدن 
بــه 13 آبان روز جهانى مبارزه با اســتكبار 
جهانى، گفت: 13 آبان اساساً براى مبارزه با 
كاپيتولاسيون و مبارزه براى استقلال ملت 

ايران و بر ضد تجاوز آمريكا بود.

 از تهديدهاى آمريكا هراس نداريم
رئيس جمهــور با بيان اينكه در ســال 58 
آمريكايى ها به خاطر توطئه ها و مداخلاتشان 
دانشجويان را عصبانى كردند و باعث شد كه 
آن حوادث پيش بيايد، گفت: همواره 13 آبان 
روز مقصر بودن و جانى بودن آمريكا در تاريخ 
بوده است و امســال هم 13 آبان به معناى 
يك ظلم جديد از طرف آمريكايى هاست، ولى 
ملت ايران در همه مواقع ايستادگى كرده و در 

اين 13 آبان ايستادگى خواهد كرد.
روحانى با تأكيــد بر اينكه مردم با قاطعيت 
بدانند كــه دولت از اين تهديــدات آمريكا 
هراســى ندارد، گفت: ممكن است، در چند 

ماه گذشته مقدارى بر مردم ما سخت گذشته 
باشد و در چند ماه آينده هم سخت بگذرد،  اما 
دولت همه توان خود را براى كاهش مشكلات 
به كار خواهد بســت و به حول و قوه الهى و 
با كمك مردم، توليدكننده ها و صادركننده ها 
و به كمك همه فعالان اقتصادى، نخواهيم 

گذاشت اين روند ادامه پيدا كند.
رئيس جمهور با اشاره به اينكه يكى از دلايل 
ترميم كابينه در اين ايام تلاش بيشــتر در 
راستاى حل مشــكلات مردم بوده است، با 
قدردانى مجدد از هيئت رئيسه و نمايندگان 
مجلس، افزود: جلسه بسيار خوبى برگزار شد.
وى بــا تأكيد بر اينكه در اين شــرايط همه 
بايد دســت به دســت هم بدهيم و سه قوه 
در كنار هم باشيم تا از مشكلات عبور كنيم، 
گفت: بسيارى از كشورهاى بزرگ از جمله 
كشورهاى بزرگ در آسيا، اروپا و در قاره هاى 
ديگر در پيام هايشان در همين روزهاى اخير، 
اعلام كردند كه در كنار ايران خواهند ايستاد.
روحانــى ادامه داد: مطمئنــاً آمريكا در اين 
توطئه جديد عليه ايران پيروز نخواهد شــد 
كما اينكه قدم به قدم دارند عقب نشــينى 
مى كننــد؛ اول گفتنــد نفــت را بــه صفر 
مى رسانيم؛ بعد گفتند كه در نوامبر نمى شود 
كه به صفر برسانيم، چند ماه بعد ممكن است 
و بعد كم كم گفتند نمى شود به صفر برسانيم 

و مى خواهيم صادرات نفت را كم كنيم.
رئيس جمهــور با بيان اينكــه آمريكايى ها 
هيچ كدام از اين اقدامات را نمى توانند انجام 
دهند، خطاب به آنان اظهارداشــت: شــما 
نه مى توانيد نفت ايــران را قطع كنيد و نه 
مى توانيد بــه آن حدى كه مــورد نظرتان 
است، برسانيد؛ شما مى خواهيد مردم ايران 
را عصبانــى كنيد؛ البته ملت ايران از آمريكا 
و جنايت هاى آمريكا عصبانى هســتند نه از 
دولت و نظام خودشان. وى خاطرنشان كرد: 
به طرف هاى تجارى ايران هم مى گوييم كه 
اين فشــار آمريكا، موقت است و روابط ما با 
شــما، يك روابط دائمى است. آمريكايى ها 
چند روزى، داد و فريادى مى كنند و خواهند 
رفت. آن ها نمى توانند براى منطقه و ملت هاى 

بزرگ در اين زمينه تصميم گيرى كنند.

روحانى در جلسه هيئت دولت:

آمريكا در حال عقب نشينى مقابل ايران است

 من متصدى نانوايى يارانه اى هســتم و به مردم عزيز حق مى دهم بابت گران 
شــدن نان نگران باشند، چراكه تعيين قيمت و وزن چونه اصلأ كارشناسى شده 

نيست و باعث مديونى بين ما و مردم شده است. 9030009788
 سه وزير جديد آمدند و يكى هم جابه جا شد اما هنوز وزرايى هستند كه تمام 
يا بخش زيادى از مشــكلات كشور زير سر آن هاســت، مانند وزير نفت و وزير 
ارتباطــات كه حامى صنايع وارداتى و غير بومى و دشــمن جوانان خلاق ايرانى 

هستند. 9360006158
 مســئولان كشورى چه تعريفى از كلمه «خبر» دارند كه عزادارى خودجوش 
و1400ساله ملت شريف ايران را در عزاى خاندان مكرم پيامبر به عنوان «خبر» 

دوباره در برخى شبكه ها بازگو مى كنند؟ 9150008863
 وقتى داوران رشته هاى مختلف ورزشى را كه لباس آن ها توسط اسپانسرهاى 
مختلف جنبه تبليغاتى به خود گرفته است،تماشــا مى كنم اين مسئله در ذهن 
تداعى مى شود كه شركت هاى تبليغاتى كه برخى به گروه ها و حتى باشگاه هاى 
خاصى وابســتگى دارند مى توانند در داورى آنان تأثيرگذار باشند! در اصل روى 
لباس داوران بايد نامشان به صورت لاتين و آرم دپارتمان فدراسيون داورى رشته 
ورزشى مربوطه باشد و از هيچ تبليغ ديگرى كه شبهه وابستگى ايجاد كند نبايد 

استفاده شود. 9150007453
 آقاى ظريف در مذمت ظلم و اســتبداد در توييتى به صدام، داعش و طالبان 
اشاره كردند اما به ريشه اصلى اين گروه ها كه نشأت گرفته از سياست هاى پليد 
اســتعمارى بوده و چندين دهه است كه گريبان جهان اسلام را گرفته و توسط 
آمريكا و رژيم منحوس صهيونيستى و دولت هاى پاچه خوار اروپايى ادامه يافته 
و ادامه خواهد داشت، اشــاره اى نكره اند. رئيس دولت و وزير خارجه اش بايد در 
مصاحبه ها و پيام ها چهره عريان نظام ســلطه را بدون هيچ ترس و لرزى نشان 
دهند و با دشــمنان مانند سياســت خارجى حضرت امام و مقام معظم رهبرى 

تهاجمى برخورد كنند. 9110006339
 مهم ترين  عامل  مقاومت  در زمان تحريم، وجود ذخاير گندم  اســت  اما دولت 
 از گندمكاران  هيچ حمايتى نمى كند. با توجه  به  افزايش   قيمت  كود، ســم  و نان 
 آزادپز توســط  دولت، قيمت  خريد تضمينى  توسط  شوراى اقتصاد بايد حداقل 
 كيلويى 3600 تعيين  شود تا كشاورزان  در آبان ماه  تشويق  به  كاشت  اين  محصول 

 استراتژيك  شوند. 9150002986

ظريف در جمع خبرنگاران اعلام كرد
وعده جدى پاكستان براى 

آزادى مرزبانان ايرانى

ايسنا: وزيرخارجه كشورمان گفت: وعده ها 
و تعهدات طرف پاكستانى در مورد مرزبانان 
ايرانى گروگان شده، كاملاً قابل اميدوارى و 

جدى است.
محمدجواد ظريف در جمع خبرنگاران درباره 
سفرش به پاكستان اظهارداشت: هدف از اين 
سفر در وهله اول پيگيرى وضعيت مرزبانان 
ايرانى بود كه توســط تروريست ها گروگان 
گرفته شده بودند كه بحث هاى بسيار خوبى 
در اين زمينه با وزير خارجه، نخست وزير و 
فرمانده ارتش پاكستان داشتيم و وعده هاى 

جدى در مورد پيگيرى اين موضوع دادند.
ظريف تصريح كرد: همچنين در اين جلسه 
بر ضرورت اقدامات مشترك براى جلوگيرى 
از تكرار چنين فجايعى در آينده تأكيد شد و 
اين مسئله حاكى از تمايل و اجماع سياسى 
دو كشور براى اين است كه چنين اتفاقاتى 
مرز دو كشور را به هم نزند و آرامش دو كشور 

دستخوش حركات مخالفان نشود.
وى تأكيــد كرد: وعده هــا و تعهدات طرف 
پاكستانى در مورد مرزبانان ايرانى به گروگان 

گرفته شده، كاملاً قابل اميدوارى است.
وى با اشــاره به اينكــه همچنين در اين 
دوجانبه  همكارى هــاى  دربــاره  ديدارها 
و منطقــه اى بحــث و تبادل نظر شــد، 
اظهارداشــت: نخســت وزير پاكســتان، 
پيشــنهاد بســيار خوبى براى پايان دادن 
بــه جنگ عليه مــردم يمن ارائــه داد و 
همچنين در اين زمينه بــا وزيرخارجه و 
فرمانده ارتش پاكستان بحث هاى مفصلى 

صورت گرفت.
ظريف با بيــان اينكه در اين ديدارها بنده 
از آمادگى ايران براى توقف حملات عليه 
مردم يمن مطالبى را عنوان كردم، گفت: 
در حــال حاضر ضرورت پايان جنگ عليه 
مردم يمن به يك اجماع بين المللى تبديل 
شده اســت و بايد بتوانيم به يك راه حلى 

براى اين مشكل برسيم.
وزيرخارجــه با اشــاره به اينكــه در اين 
ديدارها در خصوص ضرورت رســيدن به 
يك راه حل صلح آميز و گفت و گوى ملى 
در افغانســتان تأكيد شد، گفت: همچنين 
در ايــن ديدارهــا دربــاره همكارى هاى 
دوجانبه ايران و پاكســتان در حوزه هايى 
چون اقتصاد و انرژى، گفت و گوهاى خوبى 

صورت گرفت.
وى در پاســخ به ســؤالى مبنى بر اينكه 
آيــا صحــت دارد كــه عــادل الجبير با 
مقامات ايرانى بــراى حل اختلافات ايران 
و عربســتان، تماس داشته است، گفت: تا 
آنجا كه بنده اطلاع دارم چنين تماســى 
صورت نگرفته و دولت عربســتان چنين 

ارتباطى را برقرار نكرده است.
وزيرخارجــه با تأكيــد بر اينكــه دولت 
عربستان نياز دارد كه درباره سياست هاى 
منطقه اى خود بازنگرى كند، تصريح كرد: 
هر گاه دولت عربســتان چنين تصميمى 
داشــته باشد جمهورى اســلامى آمادگى 
كامل دارد؛ زيرا ما علاقه داريم همسايگان 

با ما رابطه خوبى داشته باشند.
ظريف اظهارداشت: همسايگان ما تاكنون 
از ايجــاد تنش با ايران منفعتى نبرده اند و 
اميدواريــم كه اين سياســت خود را كنار 

بگذارند. 

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

با حضور توليت آستان قدس رضوى
و فرمانده نيروى انتظامى جمهورى اسلامى ايران

فرمانده يگان حفاظت آستان قدس رضوى معارفه شد
آستان نيوز: با حضور توليت آســتان قدس رضــوى و فرمانده نيروى انتظامى 
جمهورى اســلامى ايران، ســردار على اكبر افراســيابى به عنوان فرمانده يگان 
حفاظت آســتان قدس رضوى منصوب شد. مركز خراسان رضوى، توليت آستان 
قدس رضوى در اين مراسم گفت: بى شك حرم مطهر رضوى همواره مورد هدف 
دشمنان قرار داشته است.فرمانده يگان حفاظت آستان قدس رضوى معارفه شد 
حجت الاسلام والمسلمين سيد ابراهيم رئيسى افزود: بارگاه ملكوتى حضرت رضا 
عليه السلام دستگاه انسان سازى و مقاوم سازى و محلى براى تربيت انسان هايى 
با اراده پولادين اســت. وى گفت: از كنار اين مضجع نورانى شــهيد حججى ها و 
ديگر شهيدان و جانبازان گرانقدر به مقام والاى شهادت نائل آمده اند و به همين 
علت همواره اين بارگاه نورانى مورد خشــم دشــمنان قــرار دارد. عضو مجلس 
خبرگان رهبرى با بيان اينكه براى نخستين بار يگان حفاظت حرم مطهر رضوى 
تأسيس مى شود گفت: علت تشكيل اين مجموعه، پيگيرى قانونمند فعاليت هايى 
اســت كه صبغه انتظامى دارند. حجت الاسلام والمسلمين رئيسى افزود: يكى از 
مأموريت هاى ما حفظ اماكن متبركه از هرگونه آســيب اســت زيرا هميشه اين 
اماكن مورد طمع افراد شــرور و و شــياد قرار دارد. او گفت: آرامش زائر نكته اى 
بسيار كليدى است و اين آرامش با سخنرانى و بخشنامه به دست نمى آيد. توليت 
آســتان قدس رضوى افزود: بلكه براى ايجاد آن بايد فرآيندى طى شود تا زائران 
با خاطر آســوده زيارت دلنشــينى را تجربه كنند. يگان حفاظت آســتان قدس 
رضوى با موافقت ســتادكل نيروهاى مسلح تشكيل شــده است. مأموريت اين 
يگان، صيانت و حفاظت از زيرســاخت ها، اماكن، اموال و انجام بخشى از وظايف 

انتظامى و حفاظتى آستان قدس رضوى است.

آمريكا اختصاص داد
40 ميليون دلار براى جنگ تبليغاتى با ايران، روسيه و چين

تسنيم: معاون سخنگوى وزارت خارجه آمريكا از اختصاص 40 ميليون دلار بودجه 
براى جنگ تبليغاتى با ايران، روسيه و چين خبر داد. ايالات متحده 40 ميليون دلار 
براى مقابله با آنچه كمپين «اطلاعات نادرست» و «پروپاگاندا» از سوى ايران، چين و 
روسيه خوانده شده، اختصاص داده است.  رابرت پالادينو گفت: «در پايان ماه سپتامبر، 
مركز تعامل جهانى (از نهادهاى وزارت خارجه آمريكا) 40 ميليون دلار براى حمايت از 

طرح هايى در مقابله با هجمه هاى تبليغاتى كشورهاى خارجى اختصاص داد».
وى اضافه كرد: «اين بودجه براى حمايت از مجموعه مختلفى از اقدامات جهت مقابله با 
اطلاعات نادرست و هجمه هاى تبليغاتى روسيه، ايران و چين است». دولت آمريكا بارها 
بدون ارائه اطلاعات مستند ايران، چين و روسيه را به تلاش براى اثرگذارى بر انتخابات 
اين كشور متهم كرده است؛ دونالد ترامپ، در ماه سپتامبر، سندى را براى اعمال تحريم 

عليه كشورهاى متهم به دخالت در انتخابات اين كشور امضا كرد.

وزير اطلاعات به كميسيون امنيت ملى مجلس مى رود
ايسنا: رئيس كميسيون امنيت ملى مجلس از حضور وزير اطلاعات در جلسه 
هفته آينده اين كميســيون خبر داد. حشــمت االله فلاحت پيشه اظهاركرد: از 
آنجا كه مجلس هفته آينده در روزهاى يكشــنبه و دوشــنبه جلســه علنى 
خواهد داشــت، نشست كميسيون ها نيز در روز يكشنبه تشكيل مى شود. وى 
افزود: كميســيون امنيت ملى نيز يكشنبه هفته آينده ميزبان وزير اطلاعات 
براى پاســخ به سؤال تعدادى از نمايندگان و بررسى برخى موارد خواهد بود؛ 
همچنين كميســيون امنيت ملى نيز در جلســه خود اعضاى هيئت نظارت 
بر مســافرت هاى كاركنان خارجى دولت و اعضاى كميته اجرايى و پيگيرى 
حمايت از انقلاب اسلامى مردم فلسطين و همچنين اعضاى دبيرخانه دائمى 

كنفرانس هاى بين المللى فلسطين را مشخص مى كنند.

شماره پيامك: 30004567

پس از گذشت 120 روز بازداشتوزيرخارجه آمريكا حرف هاى ترامپ را نقض كرد
ديپلمات ايرانى در آلمان تبرئه شدهيچ تغييرى در رفتار ايران مشاهده نكرده ايم

فارس: وزيرخارجه آمريكا با نقض حرف هاى 
رئيس جمهور اين كشور گفته كه بعد از خروج 
از برجام، هيچ تغييرى در رفتار ايران مشاهده 
نشده اســت. «مايك پمپئو» در مصاحبه با 
فاكس نيوز با متهم كــردن ايران به آنچه به 
گفته وى «فعاليت هاى مخرب» خوانده شده، 
گفت: «تلاش ما اين اســت كه آنها را مجاب 

كنيم رفتارشان را تغيير دهند.»
وى تصريح كــرد: تغييرى در رفتــار ايران 
مشاهده نشده است. نشــانه اى از هيچ گونه 
تغييــر در رفتار آنها نديده ايم. هيچ تغييرى. 
اصلاً.» اين ديپلمات ارشد آمريكايى با ادعاى 
اينكه اين توافق فقط دســتيابى ايران را به 
سلاح هاى هســته اى به تعويق مى انداخت، 
اظهار كرد: بر اســاس مفاد اين توافق، وقتى 
كه مــدت محدوديت ايران تمام مى شــد، 
ايران اين امكان را داشت كه به سمت توليد 
هسته اى برود و در منطقه مسابقه تسليحاتى 

ايجاد كند.
پومپئو ادعا كرد: سازوكارهاى راستى آزمايى 
برجام بســيار ضعيف بود. ايران با ثروتى كه 
از توافق هســته اى به دســت آورد پول ها را 
به جنگ هاى نيابتى خــود تزريق كرد و به 
حزب االله در ســوريه كمك كرد كه تا دندان 

مســلح شــود. ايران در طول زمــان برجام 
نفوذش را در منطقه گسترش داد.

سخنان پمپئو در حالى بيان شده كه دونالد 
ترامپ بعد از خروج از برجام، بيش از 10 بار 
ادعــا كرده رفتار ايران بعد از اين اقدام كاملاً 
تغيير كرده و اين كشــور به مكانى متفاوت 
تبديل شده اســت. ترامپ ادعا كرده قبل از 
روى كار آمدن او ايران در حال تصرف منطقه 
غرب آسيا (خاورميانه) بوده، اما اكنون اوضاع 
تغيير كرده و اين كشور اكنون براى بقايش 

تلاش مى كند.
وزيرخارجــه آمريكا در ادامــه درباره ماندن 
اروپايى ها در توافق هسته اى برجام اظهارنظر 
كرده و گفته هر روز گفت وگوهايى ميان دو 
طرف در اين باره در جريان است. پمپئو گفت: 
«تا كنون اروپايى ها داخل توافق مانده اند. آنها 
موضع متفاوتى نســبت به ما گرفته اند اما ما 

تقريباً هر روز با آنها گفت وگو كرده ايم.»

مهر: عضو كميســيون امنيت ملى و سياست 
خارجى مجلس جزئيات بررسى پرونده ديپلمات 
ايرانى در دادگاه آلمان را تشــريح كرد و گفت: 
اسدى از اتهامات جاسوسان سيا و موساد تبرئه 
شــد. ابوالفضل حسن بيگى با اشاره به گذشت 
120 روز از بازداشت ديپلمات ايرانى در آلمان، 
گفت: اين موضوع چندين جلسه در كميسيون 
امنيت ملى و سياســت خارجى مورد بررسى 
قــرار گرفت. در يكى از جلســات آقاى ظريف 
وزيرخارجه كشــورمان در كميسيون حضور 
يافت.نماينده مردم دامغــان در مجلس اظهار 
داشــت: طبق آخرين اطلاعات با پيگيرى هاى 
وزارت خارجه، اتهامات عليه ايشــان در دادگاه 
آلمان مورد بررســى قرار گرفته و آقاى اسدى 
تبرئه شده است. حسن بيگى افزود: اتهاماتى كه 
جاسوسان سيا و موساد به ديپلمات ايرانى وارد 
كردند، تهمت هاى واهى بود كه دادگاه آلمان، 

ديپلمات ايرانى را از اين اتهامات تبرئه كرد.
وى تأكيد كرد: ســفر آقاى اســدى و اقدامات 
وى در آلمــان كامــلاً قانونــى و در چارچوب 
روابــط ديپلماتيك بوده و گزارش هاى ســيا و 
موساد اتهاماتى واهى بوده است. طبيعى است 
كه آمريكا و اســرائيل با شانتاژ و دروغ پراكنى 
به دنبــال منحرف كــردن افــكار عمومى از 

اقدامات شان در فلسطين و يمن هستند.
وى خاطرنشان كرد: به وزيرخارجه اعلام كرديم 
كميســيون امنيت ملى معتقد اســت وزارت 
خارجه بايــد در موضوع آقاى اســدى «اقدام 
متقابل» انجام دهد و عناصر ديپلمات آلمان در 
ايران را اخراج و يا دستگير كند،اما آقاى ظريف 
اعلام كردند اين تصميم توســط شوراى عالى 

امنيت ملى گرفته مى شود.
حســن بيگى گفت: آقاى ظريف اعلام كردند 
ايران روابط خوبى با آلمان دارد و دادگاه آلمان 
مستقل از دولت اين كشور است؛ بنابراين وزارت 
خارجه تلاش دارد تا از مســير ســازمان ملل 

موضوع پرونده آقاى اسدى را پيگيرى كند.
وى اظهارداشت: اقدامات مثبتى از سوى وزارت 
خارجه انجام شد و 15 روز قبل با توجه به اينكه 
آقاى اسدى در دادگاه آلمان تبرئه شد، قرار بود 
به ايران بازگردد اما دوباره به دليل برخى اقدامات 

از سوى دادگاه آلمان، آزادى وى ميسر نشد.

قضايى
اظهارات 5 صراف متخلف در جلسه محاكمه:

بانك ها اصرار مى كردند ارز بخريم
ميزان: اولين جلسه رسيدگى به اتهامات پنج صراف 
با اتهام اخلال در نظام اقتصادى كشور، درشعبه سوم 
دادگاه ويژه رسيدگى به جرايم مفسدان واخلالگران 
اقتصادى، به رياســت قاضى مســعودى مقام و به 
صورت علنى برگزارشــد. در اين جلسه،احســان 
صفوى امير به اتهام مشــاركت در اخلال در نظام 
ارزى كشور به صورت عمده از طريق خريد و فروش 
غيرقانونى به مبلغ 41 ميليون و 643 هزار و 390 
دلار، بهداد بهرامى به اتهام مشاركت در اخلال در 
نظام ارزى كشور به صورت عمده از طريق خريد و 
فروش غيرقانونى به مبلغ 39 ميليون و 90 هزار و 
850 دلار، ســيد مازن قائنى به اتهام مشاركت در 
اخلال در نظام ارزى كشور به صورت عمده از طريق 
خريد و فروش غيرقانونى به مبلغ 30 ميليون دلار، 
حميد انصارى به اتهام مشاركت در اخلال در نظام 
ارزى كشور به صورت عمده از طريق خريد و فروش 
غيرقانونى به مبلغ 24 ميليون و 590 هزار و 450 
دلار و پيمان ارغوانى به اتهام مشاركت در اخلال در 
نظام ارزى كشور به صورت عمده از طريق خريد و 
فروش غيرقانونى به مبلغ 15 ميليون و 187 هزار و 

984 دلار محاكمه شدند.
متهم احســان صفوى امير در ادامه دفاعيات خود 

گفت: گاهى خود بانك ها زنــگ مى زدند و اصرار 
مى كردند كه صرافى ها دلار بخرند اما بعد از عيد و 
دقيقاً از تاريخ 19 فروردين امسال صرافى ها در اين 
مورد بخصوص منع به كار شدند. اين در حالى است 
كه طبق ماده 4 قانون نظارت بر صرافى ها، ساعت 
فعاليت صرافان 10 صبح تا 18 است؛ همچنين در 
اساسنامه، خريد و فروش هر ميزان ارز مجاز است و 
هر صرافى حتى تا دو برابر ميزان سرمايه پيشنهادى 
مى تواند معامله كند. در ادامه بهزاد بهرامى در جايگاه 
خطاب به قاضى، گفت: ما هر روز به بازرسان بانك 
مركزى زنگ مى زديم و شيوه و راهكار مى خواستيم 
اما آن ها اعلام مى كردند كه به سليقه خودتان اين 
ارز مداخلاتى را توزيع كنيد. خود بانك مركزى هم 
مى خواست اين اخلال وجود داشته باشد. امروز هم 
اسم چند نفر را مطرح كردند اين در حالى است كه 
بنده 36 ســال صراف بودم اما به خاطر اشتباهات 
آقايان امروز مجرم شناخته شدم. وى افزود: بازرسان 
بانك مركزى از جمله آقايان خاكپور و زاهدى بارها 
مراجعــه مى كردند و حتى دخالــت در فروش ما 
داشتند. سيد مازن قائنى، مجيد انصارى و پيمان 
ارغوانى با اجازه قاضى در جايگاه حضور يافت و به 

دفاع از خود پرداختند.

پيام اربعين پيام 
مبارزه با ظلم و دفاع 
از آزادى، استقلال 
و سر فرود نياوردن 
در برابر ستمگران 
تاريخ، مبارزه با 
تروريسم و تلاش 
در مسير امنيت و 
صلح جهانى است. 
هيچ كس از اربعين 
ضرر نخواهد ديد

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

 گراميداشت شهيد مدافع حرم اربعين در شامگاه اربعين    آستان نيوز: همزمان با شام اربعين حسينى بزرگداشت «شهيد اربعين» حجت الاسلام محمود تقى پور در حرم مطهر رضوى برگزار 
شــد. طلبه شــهيد مدافع حرم حجت الاســلام محمود تقى پور بيست و نهمين شهيد روحانى مدافع حرم است كه پس از ســه مرتبه اعزام به سوريه، ظهر روز اربعين سال گذشته در حومه ديرالزور به فيض 

شهادت نائل آمد.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
رئيس اداره علوم قرآنى حرم بخشى از برنامه هاى اين اداره را تشريح كرد

52 روش مرجع ارائه محتواهاى قرآنى بصورت نوين 
مــروج  قدس/محمدحســين 
كاشــانى: رئيس اداره علوم قرآنى 
حرم در گفــت وگو با قدس از تلاش 
كارشناســان اداره متبوعــش براى 
حركت به ســمت ايجــاد روش هاى 
مرجع براى ارائه محتواى قرآنى خبر 
داد و گفــت: 52 روش مرجــع ارائه 
محتواهاى قرآنى بصورت نوين ويژه 

كودكان، نوجوانان و بزرگ سالان راه اندازى شده است.
شجاع ادامه داد: در اين روش، قرآن كريم با استفاده از كارگاه هاى خلاق زائر محور 
براى مخاطبين ارائه مى شود، بگونه اى كه آموزش اين روش به مدت 15 تا 45 دقيقه 
به طول مى انجامد كه بر اساس نوع محتواى مربوط،زمان ارائه آن نيز متفاوت است.
وى تصريح كرد: آموزش خلاق و جذاب با استفاده از اپليكيشن اختصاصى، پازل هاى 
هوشمند حفظ قرآن با استفاده از طرح نوين ICRT، موتورهاى جستجوى خلاق در 
پژوهش دستى، حقيقت مجازى، شگفتى هاى آفرينش، پلكان الفباى نوين صوتى، 
بازى انگارى و سرگرمى هاى قرآنى استاندارد، حدس خلاق مخاطب محور، تدريس 
مشورتى با اپليكيشن خاص موضوعى، نمايش خلاق سه بعدى و... از جمله روشهاى 

پيش بينى شده در ارائه اين طرح به شمار مى رود.

 آموزش قرآن كريم به كودكان اوتيسم و سندروم داون 
شجاع همچنين از طرح آموزش قرآن به كودكان اوتيسم خبر داد و گفت: اداره علوم 
قرآنى آســتان قدس رضوى از يك سال ونيم پيش با انجام تحقيقات و پژوهش هاى 
فراوان قرآنى تصميم بر ابداع روش هاى جديد آموزش قرآن به كودكان اســتثنايى 
(كودكان اوتيسم و سندروم داون) گرفت و اينك در سال جارى به همت اين اداره، 
طــرح آموزش قــرآن كريم به اين كودكان بصورت نويــن و خلاق به مرحله اجراء 
رســيده است.رئيس اداره علوم قرآنى حرم مطهر رضوى در اين باره گفت: كودكان 
اوتيسم و سندروم داون داراى ضريب هوشى خاص خود بوده و آموزشهاى مربوطه به 
فراگيرى قرآن بر اساس ضريب ذهنى آنان طراحى شده ،بگونه اى كه در اين روش از 
دستگاه هاى هوشمند، وسايل كمك آموزشى خلاق مانند: پازل هاى نور و صدا، كتاب 
صوتى سه بعدى و... استفاده و اين كودكان با بازى و سرگرمى و پخش صوت آيات 

قرآن به فراگيرى و حفظ قرآن مى پردازند.
مهدى شجاع اضافه كرد: تاكنون 60 نفر از اين كودكان توانسته اند اين طرح آموزشى 
را با موفقيت گذرانده و علاوه بر حفظ تعدادى از سور قرآنى به مرحله دوم اين طرح 

كه روخوانى قرآن مى باشد راه يابند.

خـــبر

 آستان/ على طوسى  بانوان سرزمين خورشيد 
اين روزها گعده هاى خدمت رسانى به عاشقان امام 
رضا (ع) برپا كرده اند. عده اى نشسته اند با ميل 
عاشقى بر تارك كلاف كاموا، نقش ارادت مى زنند 
و كلاه و سربند مى بافند براى زائران آقا؛ عده اى با 
بسته بندى خشكبار، بسته هايى را براى پر كردن 
هفتم  قبله  مسير  ميهمانان  راهپيمايى  ساعات 
آماده مى كنند. دختران خورشيد نيز زير سايه 
مولا، با دست هاى كوچكشان جانمازهاى نمدى 

مى بافند براى سجده گاه دلدادگان رضا (ع). 

  آن شب خوابم نمى برد
مســجد صديقى ها واقع در ورودى باب الهادى 
بــه دليل مجاورت و نزديك بــودن به حرم امام 
مهربانى ها يكــى از قرارگاه هــاى ارائه خدمات 
اجتماعى خادمياران نوجوان اســت، مسجد پر 
است از پوسترها و بنرهاى مزين به نام خادمياران 
نوجوان. امروز در اينجا، دختران نوجوان، در جمعى 
دوستانه كنار هم حلقه  زده اند و مشغول دوخت 
جانمازهــاى نمدى، براى هديه بــه زائران پياده 
غريب توس هستند.يكى از همين دانش آموزان 
همان طور كه مشــغول برش جانمازهاى نمدى 
است، مى گويد: همه اينجا يكدل هستيم و همه به 
عشق امام رضا (ع) قرار است به زائرانش خدمتى 

هرچند كوچك ارائه دهيم.
مليكا اســلام زاده از نحوه آشــنايى اش با طرح 
خادمياران نوجوان مى گويد: پدرم يكى از خادمان 
حرم اســت، چند وقت پيش بنــر «خادمياران 
نوجــوان» را ديدم و چون از بچگى عاشــق اين 
بودم كه خادم افتخارى امام رضا (ع) باشم، همان 
شب با شوق و ذوق فراوان به سامانه اى كه زير بنر 
حك شده بود، پيامك زدم و بعد از يك هفته با من 

تماس گرفتند و خدمتم را شروع كردم.
او ادامه مى دهد: آن شــب تا صبح از شوق اينكه 
فردا خــواب نمانم خوابم نبرد. حال آمده ام كه با 
همه توانم جانماز بدوزم و تقديم زائران حضرت 

كنم.

 در برابر زائران خودم را مسئول مى دانم
آن طرف تر دخترى را مى بينم كه همراه با مادرش 
نشســته و دوختن جانمــاز را تمرين مى كند. 
مادرش مى گويد: سمانه من تابه حال حتى سوزن 

هم دست نگرفته بود، اما حالا خيلى زود ياد گرفته 
جانماز بدوزد.

مطهره آقايى كه به عنوان انتظامات در مســجد 
ايســتاده اســت، مى گويد: به عنوان مجاور امام 
هشــتم(ع) در مقابــل زائران پيــاده اى كه وارد 
شــهرمان مى شــوند، خودم را مسئول دانسته و 
مى خواهم با تقديم كردن جانمازهاى دست دوز 

از آن ها استقبال كنم.
 مريم هم مانند ديگر دانش آمــوزان خادميار با 
اشتياق مى گويد: قرار است دل نوشته اى را داخل 
جانمازها بگذاريم. مى خواهم اين جانماز دست دوز 
به دست هر زائر پياده اى كه رسيد براى برآورده 
شدن حاجتم بسيار دعا كند، آخر شنيده ام دعا در 

حق ديگران زود برآورده مى شود.

 هديه ما در برابر ارادت زائران ناچيز است
فاطمه يك دانش آموز 17ســاله است و به همراه 
چند دختر نوجوان ديگر جانمازها را بسته بندى 
مى كند. او مى گويد: اين هديه ناچيز ما نوجوانان 
مشــهدى در مقابــل ارادت زائــران پيــاده به 
على بن موسى الرضا(ع) كه از راه هاى دور در هواى 
سرد قرار است وارد شهرمان شوند، بسيار ناچيز 
است، دوســت دارم هر خدمتى كه بتوانم براى 

زائران آقا انجام دهم.
آن طرف تر دانش آموز خادميار ديگرى نشسته 
اســت، مى پرســم با چه نيتى اين جانمازها را 
آماده مى كنى؛ مى گويد: من به نيت ســلامتى 
و ظهــور امام زمان (عج) اينجــا آمده ام و قرار 
اســت به عنوان خادميار نوجوان به زائران آقا 

خدمت كنم.
او ادامه مى دهد: خدمت بــه زائران امام رضا(ع) 
حس و حال غيرقابل وصفى دارد، اينجا كه هستم 
گويا سبكبال مى شوم و احساس مى كنم هرلحظه 

حلقه اتصالم به امام رضا(ع) محكم تر مى شود.

 لحظات شيرين در كنار خادمياران نوجوان
فاطمــه بهشــتى، خادميــار مربــى اين جمع 
دوست داشــتنى معتقد است تمام اين مسير به 
خاطر بركاتى كــه دارد، داراى لحظات ويژه و به  
ياد ماندنى است و در اين  باره مى گويد: فضايل و 
بركاتى كه اين طرح دارد از يكرو به خاطر نام امام 
هشتم(ع) و خدمت به زائران پياده حريم رضوى 

است و از طرفى به خاطر پيوند 
اين خدمت با نوجوانانى است كه 
به خاطر شرايط سنى و روحيه 
لطيف و دل مهربان و پاكشان، 
حــس و حال عجيبــى به فضا 

مى دهند.
او مى گويد: خدا را بايد شــاكر 
بود كه با دستان پرمهر و محبت 
دانش آموزانــى كه در ســنين 
نوجوانــى و بهار زندگى شــان 
خادميار آســتان قدســى امام 
هشــتم(ع) مى شــوند و توفيق 
ايشان را  خدمتگزارى به زائران 

به دست مى آورند.
بى نظير  مشــاركت  از  بهشتى 
به عنوان  دختــر  دانش آموزان 

خادميار نوجــوان ابراز خوشــحالى مى كند و 
ادامــه مى دهد: خدا را شــكر دختران شــهر 
خورشيد اســتقبال خوبى از اين طرح كردند. 
اين خادمياران نوجوان قرار اســت براى عرض 
ارادت با دستان پاك و معصومشان 100 هزار 
جانماز دســت دوزى شــده را به زائران پياده 

حريم رضوى تقديم كنند.
دانش آمــوزى  پويــش  مى شــود:  يــادآور  او 
خدمت رســانى به زائران پياده دهه آخر صفر با 
عنوان «خدمتانه» يكى از برنامه هايى اســت كه 
دانش آموزان دختر و پسر مشهدى مى توانند در 

اين طرح مشاركت داشته باشند.

 بافت كلاه و پيشانى بند 
گرم براى زائران پياده

پايگاه ام البنين (س) در حر عاملى
يكى از سنگرهاى خدمت رسانى 
براى زائــران پياده ثامن الحجج 
زارعى،  معصومــه  اســت.  (ع) 
مسئول خادمياران اين پايگاه از 
حال و هواى اين روزها مى گويد: 
مجموعــه خادميــاران رضوى 
در پايگاه ام البنيــن (س) تمام 
تلاششــان را بــراى خدمت به 
زائران آقا مى كنند و با بافت كلاه 
و پيشــانى بند گرم براى زائران 
پياده، بسته بندى خشكبار، تهيه 
مداد با طــرح آهو كه نمادى از 
ارادت خود  ضامن آهو اســت، 
را نشــان مى دهند.اين خادميار رضوى از حضور 
بيش از 20 بانــو در اين پايــگاه مقاومت خبر 
مى دهد و ادامه مى دهد: در كنار بسته بندى انواع 
آجيل گرم، بانوان با توجه به برودت هوا ســعى 
مى كنند با بافــت كلاه براى زائران، در حد توان 
خود از ســختى راه بكاهند.زارعى همچنين به 
تهيه عروسك هاى آهو براى هديه به زائران كم 
سن و سال امام رضا اشاره كرده و مى گويد: تهيه 
شير برنج و شــله زرد از ديگر اقدامات بانوان اين 
كانون خادميارى براى ميزبانى از زائران پياده در 

دهه آخر صفر است.

 خدمت براى سلامتى رهبر
معصومه شــادمان، از خادميــاران رضوى اين 
كانون نيز از لذت خدمــت به زائران مى گويد 
و تأكيد مى كند: خيلى خوشحالم كه مى توانم 
خدمتى بــه زائران پيــاده انجــام دهم و در 
ازاى اين تلاش ســلامتى رهبر معظم انقلاب 
و بــرآوردن حاجات جوانان را از ســاحت امام 

مهربانى ها مى خواهم.
فاطمه دهقان نيز يكى ديگر از بانوان خادميار 
در اين كانون پرنشاط است. او نيز درباره شوق 
خدمت به خورشــيد هشــتم مى گويد: عاشق 
امام رضا(ع) هســتم و سعى مى كنم با خدمت 
به زائران پيــاده حق همســايگى را ادا كنم، 
علاوه براين مى دانم حضور زائران پياده، دعاى 

فرج را مستجاب مى كند.

 براى خشنودى امام زمان(عج) 
خدمت مى كنم

زينب حق شــناس يكى ديگــر از خادمياران 
رضوى است كه براى ســومين سال متمادى 
براى خدمت به زائران آماده  شــده اســت. او 
مى گويد: من از خداوند تن ســالم و دل خوش 
براى همگــى مى خواهم و اميدوارم خدمت ما 

مسير ظهور امام عصر را هموار كند.
شــهربانى نيز از خادميارانى اســت كه براى 
انجــام وظيفــه آمــده، از حال وهــواى اين 
روزهايش مى گويد: بــا دل وجان هر كارى از 
دستم ساخته است، انجام مى دهم، من خودم 
را خاك پاى امام رضــا(ع) مى دانم و هر كارى 
بتوانم براى بهتر شــدن شــرايط آن ها انجام 

مى دهم.

 موسم خدمت
آرى، اين گونه اند بانوان و دختران ايران زمين، 
عاشقان خدمت در مدفن سبط نبى، مضجع نور 
و آيينه، قبله هشتم آقا على بن موسى الرضا(ع).
اكنون زمان خدمت رســيده اســت؛ مشتاقان 
حضور در خيل خادميــاران افتخارى رضوى 
بــراى خدمت به زائران پيــاده در دهه پايانى 
صفــر مى توانند با ارســال عدد 8 به ســامانه 

1000888080 ثبت نام كنند.

دختران و بانوان خادميار رضوى به پيشواز ايام عزادارى آخر صفر رفته اند

 توليد كلاه و جانماز براى هديه به زائران پياده امام رضا

پويش دانش آموزى 
خدمت رسانى به 

زائران پياده با 
عنوان «خدمتانه» 

يكى از برنامه هايى 
است كه 

دانش آموزان دختر 
و پسر مشهدى 

مى توانند در اين 
طرح مشاركت 

داشته باشند

بــــــــرش

حسين بادامكى، بازيكن مشهدى فوتبال كه در تيم هاى ابومسلم و پرسپوليس بازى 
كرده است، مى گويد: هرساله سعى مى كنم در دهه آخر صفر همزمان با شهادت امام 
رضا (ع) كه شهر مشهد مملو از زائران عزادار مى شود در جمع خدمتگزاران به زائران 

حضرت حضور داشته باشم.
وى با بيان اينكه در سال هاى گذشته توفيق خدمت رسانى در ايستگاه هاى استقبال 
از زائر را داشــته ام، ادامه مى دهد: در اين چند سال كه لايق آن بوده و خدمتى به 
زائران آقا داشــته ام هر چه ديده ام برايم خاطره است. خاطراتى كه هركدام دنيايى 
از معنويت را براى من به همراه داشته اند. اين بازيكن مشهدى مى افزايد: از حضور 
زائران پير و مســن گرفته تا كودك شــيرخواره، هيــچ گاه اين صحنه ها از جلوى 
چشــمانم نمى رود. زائران پياده اى را ديدم كه فرســنگ ها مسير شهر بهشت را با 

تمامى سختى ها، در هواى سرد به عشق على بن موسى الرضا (ع) مى آمدند.

#همه_خادم_الرضاييم

حسين بادامكى: توفيق خدمت 
در ايستگاه هاى استقبال را داشته ام 

مــروج  قدس/محمدحســين 
رئيس اداره علوم قرآنى 
حرم در گفــت وگو با قدس از تلاش 
كارشناســان اداره متبوعــش براى 
حركت به ســمت ايجــاد روش هاى 
مرجع براى ارائه محتواى قرآنى خبر 
 روش مرجــع ارائه 
محتواهاى قرآنى بصورت نوين ويژه 
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

سه ماهه مشكلات ارزى را حل مى كنم   مهر: رئيس اتاق بازرگانى ايران و چين گفت:  همه مى دانند كه هيچ كالايى با ارز 4200 تومانى فروخته نمى شود، ارز 4200 را مى گيرند، ولى جنس ها را با قيمت ارز 
10 هزار تومانى به مردم مى فروشند. اسداالله عسگراولادى اظهار داشت: من يك بار گفتم سه ماه بانك مركزى را به من بدهيد، مشكل ارز را حل مى كنم، ولى كسى  با من حتى مشورت هم نكرد. وى با بيان اينكه 

در حال حاضر هيچ بانك چينى با تجار ايرانى فعاليت نمى كند، گفت: من به عنوان يك صادركننده با اجراى پيمان سپارى ارزى مخالفم؛ زيرا اين كار كلاً غلط است. 

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
حقوق كم كارهاى دولتى ومجلسى معادل 10 كارگر

آيا افزايش حقوق كارگران با ميزان تورم تناسب دارد؟
اقتصاد/ زهرا طوسى: وقوع نوسان هاى ارزى 
و به  تبع آن افزايش سطح عمومى قيمت ها در 
ماه هاى اخير، منجر به كاهش قدرت خريد و 
سطح معيشت مردم بويژه 4 ميليون كارمند 
و حقوق بگير شــد، تا افزايش حقوق كاركنان 
دولت به امرى اجتناب ناپذير در لايحه بودجه 

98 تبديل شود.
روند افزايش حقوق كاركنان در سال هاى اخير با توجه به تورم 20 درصد در سال 1393، 
14 درصد در ســال 1394، 12 درصد در ســال 1395، 10 درصد در سال 1396 و 20 
درصد در ســال 1397 افزايش يافته بود و حالا بخشــنامه بودجه 98 حكايت از آن دارد 
كه دولت متوسط افزايش حقوق براى كاركنان را 20 درصد اعلام كرده و از دستگاه هاى 

اجرايى خواسته تا بر اين اساس هزينه حقوقى خود را برآورد كنند.

 كارمندانى كه نيم ساعت هم كار نمى كنند
حسينعلى حاجى دليگانى، عضو كميسيون برنامه و بودجه در گفت و گو با خبرنگار ما با 
اشاره به اينكه بخشنامه بودجه سال 98 تازه ابلاغ شده، افزود: با توجه به اينكه تا 15 آذرماه 
فرصت هست، منتظرهستيم تا لايحه به مجلس ارائه شود و ببينيم پيشنهاد دولت در اين 
زمينه چيست، ولى با توجه به كاهش قدرت خريد در اثر تورم، دولت حتماً براى جبران آن 

از طريق افزايش و ترميم حقوق مزدبگيران برنامه خواهد داشت.
وى افزود: حداقل حقوقى كه يك كارمند جزء دريافت مى كند، بايد به گونه اى باشد كه 
بتواند با آن زندگى اش را اداره كند، از طرفى بايد شرايطى به وجود بيايد كه درآمد و قدرت 
خريد بقيه اقشار جامعه هم همزمان با كارمندان دولت افزايش پيدا كند، از جمله كارگرانى 

كه اكنون در واحدهاى بخش خصوصى مشغول هستند.
وى با تأكيد بر اينكه به صورت كلى بايد يك توازن در پرداختى ها براى همه اقشار وجود 
داشته باشد، افزود: هنوز كار اساسى در خصوص كاهش حقوق افرادى كه دريافتى بالايى 
دارند، صورت نگرفته و در بخشى عده اى با حداقل حقوق زير خط فقر دست و پا مى زنند، 
از يك طرف در قوه مقننه و مجريه و ساير نهادها ما بخش هايى را داريم كه در آن تراكم 
نيرو وجود دارد و از سوى ديگر يك جاهايى با كمبود شديد نيرو مواجه هستيم، مثلاً در 
يك بخش ســتادى يك وزارتخانه براى هر دو تا سه پرسنل يك خدمتگزار هست يا در 
ساختمان ادارى مجلس كارمندانى هستند كه از صبح تا عصر نيم ساعت هم كار نمى كنند، 
اما از آن طرف براى يك مدرسه با 200 نفر دانش آموز و 20 كارمند فرهنگى يك خدمتگزار 
هم نيست. بعد همان افراد كم كار در بدنه دولت حقوق هاى آنچنانى مى گيرند؛ حقوق هايى 
كه شايد به اندازه دستمزد 10 كارگر باشد، اين وضعيت قابل قبول نيست، چون با تفريط 
و افراط در پرداخت ها همه دنبال اين هســتند كه به آن وزارتخانه اى كه حقوق و مزاياى 

بيشترى دارد، انتقالى بگيرند.
وى افزود: دولت بايد در تنظيم بودجه يك تصميم جدى درباره افزايش حقوق ها بگيرد، به 
شكلى كه موجب تعادل بخشى شود، نه اينكه همان جداولى را كه از سال قبل دارد، برخى 
رديف ها را 10 درصد و برخى را 20 درصد اضافه كند كه اين لايحه 98 است، اكنون بودجه 
به صورتى است كه هر رديفى از قبل بيشتر گرفته، اكنون چند درصدى رويش گذاشته 
مى شود و رديفى كه كمتر مى گرفته هر چقدر پيگيرى كند، باز همان كمترين را مى گيرد.

 تورم 40 درصدى 
دليگانى در پاسخ به اين پرسش كه نرخ تورم را تا پايان سال چند درصد پيش بينى كرده 
و آيا معتقديد فشار ناشى از اين تورم با افزايش پلكانى حقوق ها قابل جبران است، افزود: 
تورم روى 40 درصد باقى خواهد ماند، اما جبران تورم بستگى به عزم دولت دارد، بايد در 
برنامه ريــزى هايش به نحوى اقتصاد جامعه را برنامه ريزى كند تا اگر قدرت خريد مردم 
كاهش پيدا كرد به نحو ديگرى جبران شــود، البته در صورت افزايش حقوق كارمندان 
دولت، بايد حقوق كارگران نيز كه بسيار پايين است بهبود پيدا كند، از طرفى اين مسئله 
وجود دارد كه افزايش دســتمزد كارگران در شــرايط ركودى ممكن است موجب اخراج 
گسترده آن ها شود؛ چون برخى كارفرمايان توان پرداخت بيشترى ندارند، مگراينكه يك 
سرى مسائل مثل ماليات و بيمه و... با اصلاحاتى از سوى دولت مواجه شود كه نياز به همت 
بخش دولتمردان دارد. وى با تأكيد بر اينكه بايد در حقوق مزد بگيران مقطوع يك تحولى به 
وجود بيايد، افزود: معتقدم كه در همان جدول پلكانى افزايش حقوق هم بايد به جاى درصد 
عدد بگذارند، مثلاً بگويند براى همه كارمندان وكارگران 500 هزار تومان اضافه مى كنيم، 
به نظر مى رسد پرداخت اين رقم، عادلانه تر باشد تا اينكه به حقوق يك ميليون 200 هزار 
تومانى كارگر 15 درصد و به يك حقوق 25 ميليونى 6 درصد اضافه كنيم؛ چون باز اضافه 
حقوق 6 درصدى دو ســه برابر كل حقوق يك كارگر خواهد شد؛ بنابراين پيشنهادم اين 
است كه به هر نفر 500 هزار تومان اضافه بشود، البته زمينه اى فراهم شود كه توليد كننده 

هم بتواند آن را بپردازد. 

 احتمال افزايش بيش از20 درصد
شهباز حسن پور بيگلرى نيز با اشاره به اينكه منتظر لايحه اصلاحيه بودجه هستيم كه از 
سوى دولت پيشنهاد داده بشود، به خبرنگار ما گفت: با توجه به تورم بالايى كه به وجود 
آمده، بايد در بحث ترميم حقوق ها اقدامى انجام بدهيم، براى امسال به نظر مى رسد فعلاً 
دولت قصد دارد به جاى افزايش حقوق، بسته حمايتى رو از همين هفته به صورت تدريجى 

در اختيار 5 دهك جامعه يعنى نزديك به 20 ميليون نفر قرار بدهد.
وى با تأكيد بر اينكه افزايش حقوق سال آينده را قطعاً در دستور كار داريم، افزود: با توجه 
به گرانى ها بايد به نحوى برنامه ريزى كنيم كه تورم را جبران كنيم و احتمال دارد كه رقم 
بيشتر از 20 درصد باشد، در نهايت اينكه درصد افزايش چه رقمى باشد با آمدن لايحه به 

مجلس مشخص خواهد شد.

 افزايش 20 درصدى عدالت نيست
غلامعلى جعفرزاده، عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس نيز در واكنش به افزايش متوسط 
20 درصدى حقوق ها در ســال 98 اظهار داشــت: حقوق ها بايد متناسب با تورم افزايش 
پيدا كند، ولى در اين شــرايط افزايش حقوق 20درصد يا حتى 40 درصد موجب كسب 
رضايتمندى نمى شود، كارى كه دولت در فرصت باقيمانده از سال 97 و در سال 98 بايد 
انجام دهد، عدالت در پرداخت حقوق هاست، يعنى همه افرادى كه شرايط تحصيلى، سوابق 
اجرايى و از توانمندى يكسان برخوردارند، جدا از اينكه در چه سازمانى كار مى كنند، بايد 

حقوق برابر بگيرند؛ از اين رو از دولت، مى خواهم به سمت عدالت پرداخت حقوق ها بروند.

گزارش خبرى

قيمت سكه وطلا افزايش يافت
تسنيم: سكه تمام  بهار آزادى طرح جديد 4 
ميليون و 890 هزار تومان و هر قطعه ســكه 
تمام بهار آزادى طرح قديم 4 ميليون و 700 

هزار تومان معامله شد.
هر گرم طــلاى 18عيار 450 هــزار تومان 
ارزش گذارى شده است، ضمن آنكه هر اونس 
طلا در بازارهاى جهانى با قيمت 1217 دلار 

معامله مى شود كه نسبت به روز قبل 16 دلار كاهش داشته است.
قيمت سكه طرح جديد حدود 200 هزار تومان افزايش يافته است.

وزير صنعت: اولويت ما جلوگيرى از نوسانات قيمت هاست
ايلنا: وزير صنعت تأكيد كرد: بنده يك كارگروه كارشناســى تعيين كردم كه در 
فرايند توليد بررســى هاى لازم انجام شود. از تأمين كالا تا زمانى كه كالا به دست 
مصرف كننده مى رسد، همه موارد بررسى مى شود و موانع را برطرف خواهيم كرد. 
رضا رحمانى تصريح كرد: يكــى از اولويت هاى ما تثبيت قيمت ها و جلوگيرى از 

نوسانات قيمت است.

تورم توليدكننده از 22 درصد گذشت
تسنيم: شاخص بهاى توليدكننده در ايران در 12 ماه منتهى به مهر 1397 نسبت به 

مدت مشابه در سال گذشته به ميزان 22/4 درصد افزايش يافته است.

هر بطرى شير 168 درصد گران شد
مهر: برخى برندهاى لبنى طى هفته گذشته مجدد قيمت فرآورده هاى خود را افزايش 
دادند و براين اســاس قيمت هر بطرى شيرطى مدت سه ماه از 2500 تومان به 4200 
تومان رسيده و معادل 168 درصد رشد داشته همچنين قيمت هر بطرى يك ليترى شير 
نيز حدود 500 تومان افزايش داشته است. براين اساس طى مدت حدود سه ماه قيمت 

شير پاكتى كوچك از 1000 تومان به 2000 تومان رسيده است.

ذره بين

16معامله مى شود كه نسبت به روز قبل 16معامله مى شود كه نسبت به روز قبل 16

 اقتصاد/ فاطمه معتمــدى  گرانى و 
افزايش قيمت ها علاوه بــر كالاها و اقلام 
متفاوت، دامن مسكن را نيز گرفته است، 
به طورى كه طبق جديد ترين آمار رسمى، 
قيمت اين كالاى پر تقاضــا در تهران در 
مهرماه امســال نسبت به شــهريور سال 
جــارى بيش از 6,3 درصد و در مقايســه 
با مدت مشــابه سال گذشــته 83 درصد 

افزايش داشته است! 
بر اســاس آمار وزارت راه و شهرسازى در 
مهرماه امسال متوسط قيمت هر مترمربع 
آپارتمان در مناطق بيست و دو گانه تهران با 
رشد 6,3 درصدى به 8 ميليون و 633 هزار 
تومان رسيده است، درحالى كه مهرماه سال 
گذشته متوسط قيمت هر مترمربع واحد 
مسكونى 4 ميليون و 715 هزار تومان بود 
كه اين عدد در مهر امســال با 83 درصد 
افزايش به 8,6 ميليون تومان رسيده است.

راه و  بررســى آمــار وزارت  همچنيــن 
شهرسازى حاكى از آن است 
كه طى 62 ماه حضور وزير 
مستعفى، متوسط قيمت هر 
مترمربع واحد مسكونى 130 

درصد افزايش يافته است.
اين ميزان افزايش در حالى 
مستأجران  آمار  كه  اســت 
در كشور بيش از 7 ميليون 
بــرآورد مى شــود، بنابراين 
تشــديد گرانى هــا در اين 
بخش نه تنهــا خبر خوبى 
براى اين قشــر نيست بلكه 
انتظار خانه دار شدن  زمان 
آنان را طولانى تر كرده است.

به گفتــه محمدرضا 
رئيــس  رضايــى، 
عمران  كميســيون 
بيش  كشور  مجلس، 
ميليــون   4,5 از 

واحد مســكونى كمبود دارد. از ســويى 
تشــديد گرانــى در بخش مســكن در 
ســايه بى برنامگى سياســت گذار سبب 
شده كه رؤياى خانه دار شدن بخش كم 
درآمد بدون پشــتوانه مالى هرگز تحقق 
نيابد و يا به ســختى تحقــق پيدا كند. 
دراين راســتا كارشناســان براين باورند 
كه افزايش وام مســكن، ساخت مسكن 
اجتماعــى و به شــرط تمليك، تكميل 
مسكن مهر، ساخت مسكن ارزان قيمت 
براى كم درآمدهــا و واگذارى خانه هاى 
خالى، مبارزه با ســوداگرى مســكن و 
اعمال ماليات بر خريد و فروش مســكن 
(ماليات بر عايــدى) مى تواند از افزايش 
دوره انتظــار براى خانه دار شــدن افراد 

جلوگيرى كند.

سرايت تورم به بازار مسكن
يك تحليلگر بازار مســكن با بيان اينكه 
معمولاً بين مســكن با تورم و درآمد يك 
خانوار در دراز مدت يك رابطه هماهنگى و 
همبستگى بالايى وجود دارد، اظهار داشت: 
عموماً تورم ساير بخش ها در دراز مدت به 

بخش مسكن نيز منتقل مى شود.
مهدى سلطان محمدى در اين خصوص 
كه افزايش 130 درصدى قيمت مســكن 
طى 5 سال و رشد 83 درصدى طى سال 
گذشــته چقدر خانه دار شدن افراد فاقد 
مسكن را به تعويق مى اندازد، گفت: گرانى 
قيمت مسكن سبب مى شود تهيه آن براى 
مردم مشــكل باشــد، چرا كه فاصله بين 
درآمد آنان با نرخ مســكن زيادتر شده كه 
خروجى آن منجر به افزايش زمان انتظار 

خريد مسكن خواهد بود.

 توزيع نامناسب مسكن ساخته شده
وى در گفت و گو با خبرنگار ما اضافه كرد: از 
سال گذشته با تلاطم رخ داده در بازارهاى 
مختلف به دليــل عواملى مانند تحريم و 
نوســانات نرخ ارز، بيشتر كالاها و اقلام در 
حوزه هاى مختلف با افزايش قيمت مواجه 
شد كه نرخ مسكن نيز از اين قاعده مستثنا 
نماند و رشد كرد. گرانى كه از سال 90 به 
بعد كم ســابقه بود و اكنون هم با تورم و 
گرانى بيش از 83 درصد نســبت به مدت 

مشابه سال قبل مواجه شده است.
وى در خصوص آمار افراد بدون مسكن 
خاطرنشــان كرد: نكته اى كه بايد مورد 
توجه قرار گيرد اين اســت كه در ايران 
تعداد خانه هاى موجود با شمار خانوارها 
تقريباً انطباق دارد و در مجموع كمبود 
توزيع  اما  نمى شــود  احســاس  خاصى 

مسكن ساخته شده نامناسب است.

 2/5 ميليون مسكن خالى 
وى ادامه داد: در حال حاضر 2/5 ميليون 
واحد مسكونى خالى در كشور وجود دارد 
و از ســوى ديگر تعداد زيــادى نيز داراى 
مســكن دوم و سوم هســتند كه عموماً 
مالكان آن ها افرادى روستايى يا شهرنشين 
شــهرهاى كوچك هســتند كه با وجود 
داشــتن مسكن به شــهرهاى كوچك يا 
بزرگ تر رفتنــد و خانه ديگرى براى خود 
خريدند. در مقابل نيز درصد زيادى بدون 

مسكن و اجاره نشين هستند.

 پيش بينى ركود طولانى 
وى درباره پيش بينى آينده بازار مسكن با 
وجود رشد 83 درصدى قيمت طى سال 
گذشته و افزايش 130 درصدى طى پنج 
سال اخير خاطرنشــان كرد: با چشم انداز 
بازار فعلى بعيد به نظر مى رسد بازار مسكن 
در ســال هاى آينده با رونق مواجه شــود 
ضمن اينكه از ســال 98 بايد آماده ركود 

طولانى در اين بازار شد.
ســلطان محمدى درباره راهكارهايى كه 
مى تواند خانه دار شــدن افراد مستأجر را 
ميســر و ارزان تر كند، اضافــه كرد: دليل 
اينكه مــردم نمى توانند خانــه خريدارى 

كنند نداشــتن توانايى مالى اســت. براى 
افزايــش توان و قدرت خريــد مردم، بايد 
رشــد اقتصادى افزايش يابد كه خروجى 
آن منجر به ارتقاى درآمد خانوارهاى فاقد 
مسكن مى شود. اين راهكار اصلى و اساسى 
اســت كه البته با تحقق آن باز هم افرادى 
هستند كه در هيچ حالتى قادر به كسب 
درآمد نخواهند بود، مانند افراد فاقد كار و 
يا معلولان كه براى اين قشر دولت بايد در 
حد توان مسكن را تأمين كند، البته اعتبار 
مورد نياز در اين بخش را بايد از منابع مازاد 

تأمين كند.
وى ادامه داد: نبايد منابع مالى مورد نياز 
اين بخش را از راه هايى مانند استقراض 
از بانــك مركزى تأمين كــرد كه در آن 
صورت اين اقدام منجــر به افزايش پايه 
پولى و تورم مى شــود كــه بايد از جيب 

مردم پرداخت شود.

 روند ادامه دار گرانى زمين
نخستين رئيس ســازمان نظام مهندسى 
ساختمان كشور نيز در تحليل افزايش 83 
و 130 درصدى مســكن در كشور در دو 
بازه زمانى يك و پنج ســاله اظهار داشت: 
بايد توجه داشت دو مطلب در گران شدن 
قيمت مسكن تأثيرگذار و در واقع مسبب 
آن است؛ عامل اول زمانى است كه دولت 
بيش از درآمد هزينه كند كه خروجى آن 

تورم است.
سيد محمد غرضى در گفت و گو با خبرنگار 

ما افزود: در شــرايط تورم، پول در دست 
مردم به سمت توليد نمى رود بلكه متوجه 
حوزه هاى پر سود و سوداگرانه مانند زمين 
و مســكن مى شود. در سال 42 به يكباره 
قيمت زميــن افزايش يافت كه هنوز هم 
اين روند ادامه دارد كه اين مســئله ناشى 

از تورم است.

 20 سال انتظار براى خانه دار شدن!
وى از افزايش قيمت 
هزينه هاى ساخت از 
دستمزد  نرخ  جمله 
ساختمانى  مصالح  و 
به عنوان عامل ديگر 

گرانى مسكن ياد كرد و افزود: اين شرايط 
سبب مى شــود افراد فاقد خانه با حقوق 
معمولى و كم، بــراى خريد يك خانه 50 
تا 60 مترى 20 سال هم در انتظار بمانند.

وى در ايــن بــاره كــه رشــد قيمت ها 
در بازار مســكن چقدر زمــان خانه دار 
شــدن افراد بدون مســكن را به تعويق 
مى انــدازد، گفت:اين ســؤال را اين گونه 
پاســخ مى دهم كه ما 5 برادر بوديم كه 
اولى در سن 36 ســالگى، دومى در 28 
سالگى، سومى و چهارمى در 40 سالگى 

و خــود من هم در 54 ســالگى صاحب 
مسكن شديم. اين روند نشان مى دهد هر 
چه به نسل هاى جديد نزديك تر شويم، 
ديرتر مى توانند صاحب خانه شــوند؛ هر 
چند تلاش شهرنشينان بر اين است كه 
ســريع تر داراى خانه شــخصى شوند با 
اين حال تحقق خواســته آنان با تأخير 
طولانى خواهد بود كه البته در شهرهاى 
كوچك تر اين زمان انتظار كمتر اســت، 
چرا كــه هزينه ها پايين تــر و زمين هم 
ارزان تر و عموماً با مصالح ساده تر ساخته 
مى شود، اما خانه دار شدن در شهرهاى 

كلانى مانند تهران خيلى معضل است.
غرضى ادامه داد: در سال 42 كه وزارت 
مسكن ايجاد شد شاهد بودم كه چگونه 
تزريق سرمايه به بانك ها در امر مسكن، 
ســبب گرفتارى هــاى بيشــترى براى 
مردم شــد و يا زمانى كه اين وزارتخانه 
به مســكن و شهرســازى تبديل شــد 

مشكلات چند برابر شد.

 آپارتمان هاى 6 طبقه 
در كوچه هاى 5 مترى!

وى اضافه كرد: در دهه 30 بحث تفكيك 
زمين در ابعاد 300 تا 400 متر مطرح شد 
كه بعد نرخ همين اراضى طى يكى دو دهه 
بعد بشــدت افزايش يافت چرا كه قوانين 
مربوط به شهرسازى نمى توانست جوابگوى 

توسعه شهرها باشد.
غرضى اذعان داشت:از همين رو واحدهايى 

كه در دهه 30 ســاخته شــد در دهه 50 
تخريــب و خانه هاى دو طبقه به جاى آن 
ساخته شد كه همين واحدها نيز در دهه 
70 خراب و تبديل به چهار طبقه شــد و 
اكنون هم وضعيت به گونه اى است كه در 
كوچه هــاى 5 تا 6 مترى تهران كه امكان 
تردد خودرو در آن نيست ساختمان هاى 6 

طبقه ساخته شده است.
وى اضافه كرد:در سال 40 كه دانشجوى 
دانشــگاه فنى بودم، نقطه انتهايى تهران 
همين نواب كنونى بود در حالى كه اكنون 
اين محدوده حدود 200 كيلومتر مربعى به 
1000 كيلومتر گسترش يافته و جمعيت 
ساكن حدود يك ميليون نفرى سال 42 
در تهران اكنون با محاسبه اطراف تهران به 

10 تا 12 ميليون نفر رسيده است.

 حركت تورم به سمت بخش مسكن 
ســيد محمد غرضى در خصوص راهكار 
خانه دار شــدن افراد بدون مسكن اظهار 
داشــت: با توجه بــه صحبت هاى اخير 
روحانى، گويا قرار اســت تورم به سمت 
مســكن برود كه اگر ايــن اتفاق بيفتد 
قيمت زمين و مسكن چند برابر مى شود. 
در دوره قبل كه به بخش مســكن توجه 
شــد زمين مترى 2 ميليــون تومان در 
تهــران به 20 ميليون تومان رســيد لذا 
حــرف كلى اين اســت كــه دولت يك 
مجموعه اســت و نمى توان بخشى نگاه 
شود، اما اين دولت ها با عمر كوتاه، تجربه 
كم، تغيير وزرا و كارشناسان و مشاورانى 
كه دارند دائم بر هزينه مردم مى افزايند.

وى درباره نرخ خانه دار شدن مردم تصريح 
كــرد:در دهه 60 بــا 4 ميليــون تومان 
كاركنــان وزارت پســت را صاحب خانه 
كرديم كه اكنون براى خانه دار شــدن 50 
و 100 ميليون تومان هم كفايت نمى كند. 
با حقوق هاى 4 و 5 ميليون تومانى فعلى، 
فرد مستأجر و فاقد مسكن چگونه مى تواند 
100 ميليون تومان را براى خريد خانه طى 

20 سال پس انداز كند!

 بى برنامگى دولت در حوزه مسكن
كارشناس حوزه بازار 
درباره  نيز  مســكن 
اظهارات و گلايه هاى 
برخى انبوه ســازان 
حمايت  عدم  درباره 

دولــت از بخش مســكن و نســاختن و 
به اتمام نرســاندن حتى يــك واحد از 
مســكن هاى وعده داده شــده در قالب 
هايى مانند مســكن حمايتى، اجتماعى، 
گفت: نتيجه اين ادعا درســت است اما 
بايــد گفت، دولت مى توانســت حداكثر 
10 تا 15 هزار واحد مســكن حمايتى يا 
اجتماعى در كل سال بسازد كه اين عدد 
در مقابل با نياز يك ميليون و 300 هزار 
تا يك ميليون و 500 هزار واحد مسكن 

بسيار ناچيز است.
بيت االله ســتاريان با اشاره به اينكه سالانه 
400 تا 500 هزار واحد مســكونى توليد 
مى شــود،ادامه داد: دولت مى توانســت به 
اتمام 100هزار واحد مسكن مهر اقدام كند.
وى افزود: دولت به دليل اينكه برنامه اى 
براى مســكن نداشــت، اين بخش را در 
ركود نگه داشته بود و فكرى براى رونق 
مســكن نكرد، بنابراين برنامه منسجمى 
تهيه نشــد، در نتيجه توليد مسكن كه 
بيشتر در اختيار بخش خصوصى است، 

كاهش پيدا كرد.

چند پيشنهاد به دولت براى كاهش زمان انتظار خانه دار شدن مردم

از تكميل مسكن مهر تا اعمال ماليات بر عايدى سرمايه

وزير نفت:
انتقال نفت ايران به روسيه 

جهت فروش را تكذيب مى كنم

خبر

ايسنا: وزير نفت موضوع فروش نفت 
ايران توسط روسيه را تكذيب كرد.

بيژن نامدار زنگنه در حاشــيه جلسه 
هيئت دولت در پاســخ به پرسشــى 
دربــاره طــرح موضوع فــروش نفت 

ايران توسط روســيه از سوى برخى 
كرد:  اظهــار  خارجــى  رســانه هاى 
حرف هايــى كــه رويتــرز و برخــى 
باره  اين  خبرگزارى هــاى ديگــر در 

مطرح كرده اند را تكذيب مى كنم.

وزيــر نفــت همچنين در پاســخ به 
پرسشى درباره دونرخى شدن قيمت 
بنزيــن خاطر نشــان كــرد: تاكنون 
تصميمــى در اين باره گرفته نشــده 

است.

با چشم انداز بازار 
فعلى بعيد به 
نظر مى رسد بازار 
مسكن در سال هاى 
آينده با رونق 
مواجه شود ضمن 
اينكه از سال 98 
بايد آماده ركود 
طولانى در اين بازار 
شد

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

يادداشت

مهدى غلامى 
كارشناس بخش مسكن 

اعمال ماليات 40 درصدى براى خريد مسكن دوم يا سوم

خانه ملت: نايب رئيس كميســيون 
عمــران مجلــس گفت: افــراد براى 
خريد بيش از يك مسكن بايد ماليات 
پرداخت كنند تا مشــخص شود كه 
چه كسانى خريدار واقعى بوده و چه 

افرادى دلال هستند.
سيد احسن علوى افزود: بر اساس قانون 
ماليات بر عايدى سرمايه مسكن، براى 
افرادى كه اقدام به خريد مســكن دوم 
يا ســوم مى كنند، ماليات 40 درصدى 

اعمال مى شــود و اين مسئله مى تواند 
بازار مسكن را با ثبات و آرام كند.
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ضرورت بازگشت به سياست 
واگذارى زمين رايگان 

باوجود تقاضاى انباشــته از ســاليان قبل و 
همچنين تقاضاى هرساله مسكن اولى ها (نياز 
700 هزار مســكن زوج هاى جوان) شــكاف 
جدى بين عرضه تا تقاضاى مسكن وجود دارد.
از طرفى تعداد خانوارها از تعداد مسكن آماده 
اســتفاده همواره بيشتر اســت. 63 درصد از 
مسكن هاى روستايى ما غيرمقاوم هستند و 
بيش از 30 درصد بافت شــهرى ما فرسوده 

است و نياز به اصلاح و نوسازى دارد.
وقتى همه اين موارد كمبود مسكن و بافت هاى 
فرسوده را در كنار هم بگذاريم، نياز به توليد و 

عرضه انبوه مسكن داريم.
بنابراين درمجموع سالانه حدود يك و نيم الى 
دو ميليون واحد مســكن جديد براى جبران 
كمبودها نياز داريم تــا در اين روند طى 15 

سال مشكل كمبود مسكن را رفع كنيم.
سياســت كنونى قابل نقد اســت از آنجا كه 
موفق به تنظيم بازار زمين و مسكن نشديم، 
مجبوريم هر چند سال يك بار براى نزديك 
كردن قدرت خريد مردم به بهاى مســكن، 
تسهيلات خريد را افزايش دهيم. در شرايطى 
كه عرضه مسكن محدود و توليد آن زمان بر 
اســت، افزايش رقم تسهيلات خريد مسكن 
منجر به تحريك تقاضــا و در نتيجه باز هم 

شاهد افزايش بهاى مسكن هستيم.
حال آن كه در مواردى كه عرضه بيش از نياز 
وجود دارد يا كالا سريعاً توليد شود، تحريك 

تقاضا موجب كاهش قيمت مى شود.
متأســفانه به دليل عدم اعمال سياســت هاى 
درست، توليد مسكن در كشور همواره محدود 
بوده و قيمت مســكن همواره در حال افزايش 
بوده، در صورتى كه قيمت مسكن همواره بايد در 
اندازه اى باشد كه قدرت خريد مردم حفظ شود، 
در غير اين صورت چرخه معيوب موجود حتى 
توانايى دارد به صورت روزانه بر مشكلات بيفزايد.

مثلاً بســيارى قادر به ســپرده گذارى اوليه 
نيســتند يا زمانى كه رقم اقساط ماهانه وام 
مســكن از حدى بيشتر شــود، بسيارى از 
اقشار ديگر از اين تسهيلات نيز نمى توانند 
استفاده كنند و در نتيجه تعداد افرادى كه 
مســكن از سبد خريد آن ها حذف مى شود، 

روزافزون خواهد شد.
 بنابراين تــا زمانى كه اين كمبود وجود دارد 
كســانى كه داراى مسكن هستند، قيمت را 

حتى الامكان افزايش مى دهند.
در چنين شــرايطى، براى كمك به افزايش 
توليد و عرضه مســكن، بايد تســهيلات به 
جاى خريد به ساخت مسكن اختصاص يابد 
و وام خريــد تنها به واحدهاى نوســاز تا پنج 
سال ساخت تعلق گيرد تا اين تسهيلات نيز 
با واســطه در خدمت توليد مسكن قرار گيرد 

وسازندگان را تشويق كند.
از سويى بايد با سياست هاى نرم،هزينه هاى 
ساخت مسكن را كاهش دهيم وبويژه ماليات 
بر ساخت مسكن كاهش يابد. به عنوان مثال 
ســازنده اى كه مســكن خود را در كمتراز 
پنج ســال آن بفروشد بايد از نوعى معافيت 
مالياتى بهره گيرد. متأسفانه اكنون سازندگان 
به جاى آنكه عمده ســود خود را از ساخت 
مسكن به دســت آورند، از عوايد تورم بهاى 

زمين بهره مند مى شوند.
از آن جا كه تورم زمين در ايران بيشتر از تورم 
عمومى كشور است، سازنده مسكن در صورت 
نگه داشتن مســكن با افزايش قيمت زمين، 

قيمت مسكن نيز افزايش مى يابد.
راه حل چيست؟ در صورت كنترل بر قيمت 
زمين از سوى وزارت راه و شهرسازى با تكميل 
سامانه ملى املاك و اسكان كشور و دريافت 
ماليات هاى تنظيمى مانند CGT كه بايد اخذ 
شود، سود سازنده تنها متوجه ساخت مى شود 
كه بر سرعت روند توليد مسكن خواهد افزود 
و سازندگان تشويق مى شوند تا به سمت توليد 

صنعتى بروند.
از سويى ما سياست بسيار مهم عرضه زمين 
رايــگان را متوقف كرديــم.در حال حاضر در 
بسيارى از شهرها اين امكان وجود دارد كه ما 
زمين رايــگان عرضه كنيم و با نظارت هايى، 

مردم خود به ساخت مسكن اقدام كنند.
منظور از عرضه زمين رايگان اين نيســت كه 
ما در بيابان به سازندگان زمين واگذار كنيم، 
دولت مانند ســال هاى قبل، از ســازنده تنها 
هزينه آماده ســازى زمين را دريافت كند و 
سازنده موظف است در موعد مقرر به ساخت 
مسكن اقدام كرده و با توجه به مقررات ساخت 

و ايمنى، پايان كار دريافت كند.
راهكار ديگر اينكه ما نبايد از مسكن روستايى 
غافل شويم. همانطور كه قبلاً گفتم متأسفانه 
63 درصد از واحدهاى روستايى ما غيرمقاومند 
و در مقابل هر گونه حــوادث طبيعى مانند 
سيل و زلزله احتمال تخريب آن و واردآمدن 

خسارات مالى و جانى وجود دارد.
يكــى از دلايل مهاجرت روســتاييان همين 
مسئله مسكن نامناسب است. توجه جدى به 
مسئله مسكن روستايى و اختصاص وام ساخت 
مسكن به اين حوزه، مشكل اشتغال و مسكن 
آنان توأمان حل مى شــود و از مهاجرت آنان 
جلوگيرى مى كند، همچنين در بخش مسكن 
روستايى ايجاد رونق خواهد كرد در حال حاضر 
در روستاها، مانند شهرها مشكل زمين نداريم.



w w w . q u d s o n l i n e . i r
  پنجشنبه 10 آبان 1397  22 صفر 1440  1 نوامبر 2018   سال سى و يكم  شماره 8820    

روزنامـه صبـح ايـرانجامعه

زائران براى برگشت تا روز جمعه فرصت دارند   ميزان: شهريار حيدرى؛ دبير ستاد مركزى اربعين حسينى در خصوص بازگشت زائران گفت: با توجه به حجم رو به افزايش زائرانى كه از مهران ورود 
مى كنند، نيازى نيست كه زائران حتماً تا امروز برگردند؛ روز جمعه نيز فرصت دارند. افرادى كه در يكى دو روز گذشته رفته اند اولويت را بگذارند به زائرانى كه از 10 روز پيش رفته اند و طى روز هاى ديگر برگردند.

حيدرى گفت: اميدوارم در بازگشت زوار اين مسائل به همين شكل روان باشد.

يك پرسش از معاون وزير آموزش و پرورش 
حقوق فرهنگيان افزايش مى يابد؟

ايسنا: معاون توســعه مديريت و 
پشتيبانى وزارت آموزش و پرورش 
با بيــان اينكــه حقــوق و مزايا و 
كاملاً  بايد  فرهنگيان  دريافتى هاى 
منطبق با قانون باشد، گفت: درباره 
افزايش دوباره حقــوق معلمان در 
ســال جــارى به علت مشــكلات 
اقتصادى، طبق قوانين و تصميمات 

دولت و مجلس تصميم گيرى مى شود.
على الهيار تركمن درباره ميزان رشــد بودجه وزارت آموزش و پرورش در سال 
98 و احتمال افزايش حقوق دوباره در ســال جارى با توجه به تشديد مشكلات 
اقتصادى در ماه هاى اخير گفت: چاره اى نداريم جز آنكه در چارچوب ظرفيت هاى 

قانونى حركت كنيم.
وى با بيان اينكه چند برنامه را در قالب همين ظرفيت هاى قانونى شروع كرده ايم، 
اظهار كرد: در ماده 63 قانون برنامه ششــم توســعه تأكيد شده است كه لايحه 
رتبه بندى معلمان به منظور ايجاد يك نظام طبقه بندى از صلاحيت هاى حرفه اى 
معلمان تدوين شــود و مهندسى نيروى انســانى بر اساس اين سند كه بايد به 

مجلس برود و به تصويب برسد، صورت پذيرد.
الهيــار ادامه داد: تا كنون بخش قابل توجهى از كار انجام و لايحه رتبه بندى در 
دولت در دســت بررسى است. كه بايد منتظر بمانيم با چه محتوايى در مجلس 

به تصويب مى رسد.

دبيركل شوراى آموزش و پرورش مطرح كرد
پاسخ آموزش و پرورش به اعتراض ها

درباره حجم بالاى دروس
و  آموزش  شــوراى  دبيركل  ايلنا: 
پرورش به اعتراض  دانش آموزان پايه 
دوازدهم مبنى بر حجم بالاى دروس 

واكنش نشان داد.
مهــدى نويد ادهــم در واكنش به 
اعتراض دانش آموزان پايه دوازدهم 
نســبت به حجم بــالاى دروس و 
كاربردى نبودن برخى كتب درسى 

گفت: برنامه پايه دوازدهم مشابه پايه هاى دهم و يازدهم است كه براى 35 ساعت 
در هفته تنظيم شده و دانش آموزان با حضور در مدرسه بايد اين ساعات درس را 

بگذرانند و كتب درسى را فرا بگيرند.
وى ادامه داد: اين مباحث متناســب با شرايط كلاس و نياز دانش آموزان تنظيم 
شده، اما اگر قرار باشد؛ تغييرى هم اتفاق بيفتد، قطعاً امسال ممكن نخواهد بود.
اينكه حجم كتاب هاى درســى تغيير پيدا كند، يا از محتوا كاسته شود قطعاً به 

امسال نمى رسد.
وى در واكنش به گلايه دانش آموزان پايه دوازدهم مبنى بر اينكه با وجود حجم 
بالاى دروس زمانى براى مطالعه منابع كنكور نداريم، گفت: بارها اعلام كرده ايم 

كه برگزارى كنكور به روش كنونى را قبول نداريم.

معاون پرستارى وزارت بهداشت:
تعرفه هاى خدمات مراقبت در منزل بازنگرى مى شود

ايرنــا: معــاون پرســتارى وزير 
تعرفه هاى خدمات  بهداشت گفت: 
مراكــز مراقبت در منزل از ابتدا كم 
منظور شده بود و به همين علت به 
شوراى عالى بيمه درخواست داديم 
كه دوبــاره در تعرفه هاى اين طرح 

بازنگرى شود.
مريم حضرتى افــزود: اين طرح در 

شوراى عالى بيمه سلامت تصويب و مقرر شد به صورت پايلوت براى پنج دسته از 
بيمارى هاى قلبى و عروقى، سرطان، نوزادانى كه نياز به فتوتراپى دارند، بيمارانى 
كه درICU هستند و فقط نياز به مراقبت دارند و دوره حاد درمانشان گذشته و 

بيماران پيشرفته نارسايى قلبى خدمات مراقبتى در منزل ارائه شود.
وى افزود: قرار شد بسته هاى خدماتى براى اين پنج دسته بيمارى نوشته شود. 
كارگروه هاى تخصصى براى هر كدام از اين بيمارى ها تشكيل شد. در هر كارگروه، 
يك پزشك متخصص هر بيمارى، پرستار عضو هيئت علمى، پرستار مراقبت در 
منزل و نماينده هاى بيمه حضور داشــتند. بسته هاى خدمتى نوشته شده و به 

بيمه ها ارائه شده تا تأييد شود و روند اجرايى اين طرح آغاز شود.
حضرتى اظهار داشــت: روند آغاز و مراحل ساختارى اين طرح شروع شده و به 

حدود 6 ماه زمان ديگر براى اجراى كامل آن نيازمند است.

رئيس مركز امور هيئت علمى وزارت بهداشت:
استاد تمام ها از قانون منع به كارگيرى بازنشستگان 

مستثنى هستند
ايســنا: رئيس مركز امور هيئت 
علمــى وزارت بهداشــت گفــت: 
براساس آيين نامه استخدامى وزارت 
بهداشــت، اعضاى هيئت علمى با 
مرتبه استاد تمام مى توانند تا سن 
70 سالگى در دانشگاه تدريس كرده 
و يا در كادر اجرايى مشغول فعاليت 
باشــند و فعاليت آن ها منع قانونى 

ندارد.
دكترسيد على حســينى با اشاره به اينكه براساس آيين نامه استخدامى وزارت 
بهداشت سن بازنشستگى اعضاى هيئت علمى با مرتبه استاد تمام 70 سال است، 
افزود: براســاس آيين نامه ادارى و استخدامى وزارت بهداشت سن بازنشستگى 
براى اعضاى هيئت علمى با مرتبه دانشــيارى 67 سال و مرتبه استاديارى 65 
ســال، تعيين شده اســت. وى ادامه داد: استادان ممتاز تا 75 سالگى مى توانند 
در دانشــگاه ها تدريس كنند به شرط آنكه بعد از ســن 70 سالگى و بر اساس 
دستورعمل مصوبات مشترك هيئت امناى دانشگاه هاى علوم پزشكى كشور هر 

ساله توسط هيئت امناى دانشگاه مورد تأييد قرار بگيرند.
وى بيان كرد: استادان بازنشسته علوم پزشكى مى توانند تا سقف تدريس 10 واحد 

درسى(به طور حق التدريس) در طول ترم با دانشگاه ها همكارى داشته باشند.

عضو انجمن گوارش و كبد ايران:
كمبود آمپول پيشگيرى از هپاتيت

فارس: عضو انجمــن گوارش و كبد 
ايران با اشــاره به اينكه خوشبختانه 
 B امروز به سمت ريشه كنى هپاتيت
و C پيش رفته ايــم، گفت: داروهاى 
داخلى موجود در كشور كه ارزان هم 
بوده براى درمان اين دو بيمارى جواب 

مى دهند.
مرآت نيز گفت: تنها يك دارو در اين 

زمينه به دليل بسته شدن شركت توليدكننده با كمبود مواجه شده، ولى كلاً در 
درمان هپاتيت B و C در حال حاضر مشكلى نداريم.

وى با اشاره به اينكه آمپول ايمونوگلوبين كه البته براى درمان هپاتيت نيست و 
براى پيشگيرى اســتفاده مى شود با كمبود مواجه شده است، افزود: اين آمپول 
در مادران باردار مبتلا به هپاتيت براى اينكه فرزندشــان دچار مشكل نشود و يا 
پرستارانى كه ممكن است با سرنگ آلوده به اين ويروس مبتلا شوند، مورد نياز 

است كه تلاش جهت تأمين اين آمپول انجام گرفته است.
وى بيان داشت: هپاتيت هاى ويروسى 15 سال پيش وضعيت خيلى نامناسبى 
داشــت، ولى خوشــبختانه امروز به سمت ريشــه كنى هپاتيت B و C پيش 

رفته ايم.

خـــبر

 گروه جامعه/ محمود مصدق  در يك 
ســوى خيابان و ميدان انقلاب، مأموران 
شــهردارى تراكت هاى تبليغاتى را جمع 
مى كنند و از سوى ديگر ميدان هم صداى 
داد زن هايى به گوش مى رسد كه دائم تكرار 

مى كنند «پايان نامه، پروپوزال، مقاله»!
اين شــايد نما و تصويرى كلى اما گويا از 
نافرجام ماندن مقابله با پايان نامه فروشى 
پس از گذشت يك سال از تصويب و ابلاغ 
قانون پيشگيرى و مقابله با تقلب در تهيه 

آثار علمى در كشور باشد. 

 كم سوادى دانشجويان و ضعف 
دانشگاه ها 

يك جــوان مهاجر كه عــلاوه بر فروش 
كيف هاى زنانه در مقابل در متروى انقلاب 
تراكت هاى تبليغــى هم پخش مى كند و 
بابت آن هر روز حــدود 80 هزار تومان از 
دفاتر خدمات مشاوره دانشجويى دريافت 
مى كند، مى گويد: ماموران شــهردارى هر 
سال يكى دوبار مى آيند و مى گويند بدون 
سرو صدا كار كنيد تا مردم شاكى نشوند. 
به هرحال به نظر مى رسد بازار پايان نامه 
فروشــى به نسبت گذشته تغيير چندانى 

نكرده است. 
يك دانشجوى رشته مهندسى هوا و فضا 
هم كه براى گرفتــن پايان نامه به مقابل 
دانشگاه تهران آمده است، مى گويد با يكى 
از دفاتــر قرارداد بســته و حتى براى اين 
منظور يــك ميليون تومان پرداخت كرده 
اســت اما وقتى ديده است اين دفتر قصد 
ندارد صفر تا صد كار را انجام دهد منصرف 
شــده و تصميم گرفته خــود پايان نامه 
دانشــجويى را تهيه كند. او هم به قدس 
مى گويد: اگر با پايان نامه فروشى برخورد 
قانونى مى شد امروز شاهد حضور اين همه 
بازارياب وابســته به مؤسسات فروش علم 

نبوديم.
بعــد از صحبت هــاى ايــن دانشــجوى 
هوا و فضا به سراغ دفاتر خدمات مشاوره در 
يكى از ساختمان هاى اطراف ميدان انقلاب 
مى روم. مسئولان چند دفتر به هيچ قيمتى 
حاضر به مصاحبه در اين زمينه نمى شوند 
اما سرانجام مدير يكى از اين دفاتر مى گويد: 

تا حالا نديدم با اين موسسات برخوردشود؛ 
البته گاهى دادگســترى در پى شــكايت 
دانشــجويان موسســاتى كه كارشان را 
درست انجام نمى دهند پلمب مى كنند اما 
نديديم بيايند تمام دفاتر را بررسى كنند و 
ببينند كه كدام يك واقعاً پايان نامه يا مقاله 

مى فروشند. 
وى مراجعه به دفاتر خدمات را براى خريد 
پايــان نامه و مقاله رو به كاهش مى داند و 
مى گويد: افزايش تــورم و گرانى ها باعث 
كاهش مراجعات به دفاتر شده است. اين 
درحالى اســت كه ما از سال 91 تا كنون 
تعرفه پايــان نامه ها را گران نكرديم يعنى 
همان 3 ميليون تومان را بابت تحويل يك 
پايان نامه به دانشجو دريافت مى كنيم اما 
مردم بيشــتر به فكر پس انداز هستند تا 

هزينه كردن. 
وى كم ســوادى بعضى از دانشــجويان و 
ضعف دانشگاه ها در انتقال دانش مربوط را 
از عمده دلايل مراجعه براى خريد پايان نامه 
و يا مقاله علمى مى داند و مى گويد: از سال 
گذشته هم اســتادان دانشگاه ها كار پايان 
نامه نويسى دانشجويان را انجام مى دهند؛ 
يعنى به صورت توافقى 2تا 3 ميليون تومان 
از آن ها مى گيرنــد و كل كار پايان نامه و 

مقاله را برايشان انجام مى دهند.
وى مى افزايد: برخورد قهرى و پلمب دفاتر 
كار درستى نيست و نتيجه مثبتى به دنبال 
ندارد؛چون اين دفاتر تنها بخشــى از بازار 
اســت نه همه آن؛ بنابرايــن امكان اينكه 

بتواننــد جلوى فعاليت همه ايــن بازار را 
بگيرند ممكن نيست و اين گونه فعاليت ها 

بيشتر زير زمينى انجام مى شود.

 پايان نامه فروشى مجازات دارد
محمد قمى؛ عضو كميســيون آموزش و 
تحقيقات مجلس شــوراى اسلامى هم به 
قدس مى گويد: فعاليت اين دفاتر نشــان 
مى دهد كه برخوردى از سوى دستگاه هاى 
مسئول با متخلفان صورت نمى گيرد و بازار 
پايان نامه فروشــى همچنان مشتريان و 

فروشندگان زيادى دارد. 
وى با اشــاره به اينكه پايان نامه فروشى از 
نظر قانون تخلف محسوب شده و مجازات 
دارد، خواستار پياده شدن جدى اين قانون 
مى شــود و مى افزايد: قانــون براى زينت 
كتاب ها تدوين و تصويب نمى شود؛بنابراين 
از مســئولان مى خواهيــم قاطعانه با اين 

موضوع برخورد كنند. 
عبدالرحيم نوه ابراهيم؛مدير كل پيشــين 
دفتر برنامه ريزى آموزشى وزارت علوم هم 
با ابراز تأسف از عدم اجراى مناسب قانون 
ياد شده به قدس مى گويد: ظاهراً اين قانون 
هــم مثل خيلى از قوانيــن براى كتاب ها 
تدوين شده و چندان قابليت اجرايى ندارد.

رئيس دانشــگاه خوارزمى با تأكيد بر اين 
كه شــاهد افزايش پايان نامه هاى مشابه 
هســتيم، تصريح مى كند: دانشگاه ها اگر 
واقعــاً بخواهند، مى توانند با اســتفاده از 
شــبكه ايرانداك نرم پايان نامه هاى شبيه 

به هم را پيدا كنند؛ بنابراين نظام آموزشى 
و دانشگاهى كشور بايد با دقت نظر بيشتر 
پايان نامه ها را كنترل كنند؛ البته براى اين 
منظور بايد به دانشــگاه ها اختيارات لازم 
بدهند تا بتوانند برخــورد كنند.اما چون 
اختيارات كافى نيست قانون نوشته مى شود 

اما در اجرا لوث مى شود. 
وى احتمال همدستى استادان دانشگاه ها 
با دفاتر مشاوره در زمينه پديده پايان نامه 
فروشــى و مقاله فروشــى را رد نمى كند 
و مى گويد: البته قانون ياد شــده هم مثل 
خيلى از قوانين كشور نشتى دارد. متأسفانه 
برخى از دانشگاه ها و استادان سختگيرى 
بى اندازه اى در زمينه مقاله نويسى مى كنند 
و بر خلاف نظــر وزارت علوم بيش از يك 
مقاله از دانشــجويان براى دفاع از رساله 
دكترا درخواست مى كنند و اين گونه خود 
به خود دانشــجويان را به سمت دكه هاى 
مقاله فروشى و... هدايت مى كنند، در حالى 
كه خبر موثق دارم كه گاهى يك دانشجو 
براى يك مقاله بايد 20 ميليون تومان به 

يك دفتر خدمات مشاوره پرداخت كند. 
وى در پاسخ به اين پرسش 
كه براى حل مشكل مقاله 
و پايان نامه فروشى چه بايد 
كرد، مى گويد: پرسش خوبى 
است اما جواب قانع كننده اى 
برايش ندارم. شــايد بتوان 
گفت علاوه بــر جلوگيرى 
از نشــتى هاى قانــون بايد 
به جاى كميت، بيشــتر به 
افزايش كيفيت پايان نامه ها 

و مقاله ها بپردازيم. 
از ســوى ديگر اما مقامات وزارت علوم از 
جديت اين وزارتخانه براى مقابله با تقلب 

در آثار علمى سخن مى گويند.
دكتر حســين ســيمايى صراف، معاون 
حقوقــى و امور مجلــس وزارت از تدوين 
و ارســال آيين نامه اجرايى قانون مقابله 
با تقلب به هيئت دولــت خبر مى دهد و 
مى گويد: در صورت تصويب اين آيين نامه 
از ســوى دولت، مقابله با متخلفان حوزه 
پايان نامه فروشى و مدرك فروشى شتاب 

مى گيرد.

يك سال از تصويب «قانون مبارزه با تخلف علمى» مى گذرد

بازار پايان نامه و مقاله فروشى همچنان گرم است
سرقت علمى 

چرا رخ مى دهد؟
ســال 2016 بود كه تارنماى مؤسسه نيچر 
اعلام كرد 58 مقاله نوشته شده توسط 258 
محقق ايرانى در هفت نشريه علمى بين المللى 
به دلايلى چون دستكارى در روند پژوهش و 
تخصيص نامناسب نويسندگان، وارونه نمايى 
دستاوردها و سرقت علمى توسط ناشر مجله 
معتبر علمى نيچر به حال تعليق در آمده اند! 
مجله ساينس نيز پيش از آن در مقاله اى با 
عنوان «ايجــاد اصول اخلاق علمى در ايران» 
به مسئله سوء استفاده هاى علمى نويسندگان 
ايرانى كه در دو ســه سال گذشته افشا شده 
واكنش نشان داد. ســاينس در تحليل اين 
ماجرا نوشــته بود: «متأســفانه اصرار برخى 
 ISI مسئولان در اجبارى كردن انتشار مقاله
براى كســب رتبه علمى و يــا دريافت نمره 
پايان نامه، سبب افت شديد اعتبار مقالات و 
فساد و بى اخلاقى شده و مراجعه دانشجويان 
تحصيلات تكميلى بــه آژانس هاى فروش 
پايان نامه و... اعتبار علمى ايران را خدشه دار 
كرده است. اين مسئولان توليد علم را معادل 

توليد مقاله مى دانند».
در داخل هم در ســال هاى گذشــته موارد 
متعددى از سرقت و تخلف علمى از مسئولان 
سياسى و دانشگاهيان رسانه اى شده است. 
مهم ترين آن شائبه هاى مطرح شده توسط 
يك گروه دانشــجويى بيــن المللى ناظر به 
سرقت علمى گسترده در تز دكترا و مقالات 
رئيس جمهور روحانى بوده است. در دانشگاه 
نيز ســرقت هاى علمى عجيب و غريب يك 
استاد فلسفه دانشگاه تهران مباحث بسيارى 

را برانگيخت.
اما چرا اين اتفاقات مى افتد؟ 

بعد از هر ماجرا برخى از مســئولان وزارتى 
قول برخورد قضايى با متخلفان مى دهند ولى 
هميشه مسئله فراموش مى شود تا رسوايى 

بعدى!
در تبيين اين مسئله بايد از سطح بگير و ببند 
ماجرا فراتر رويم و به سطوح بنيادى تر ماجرا 
توجــه كرد. در ســطح كلان ماجرا و از بعد 
اقتصادى بايــد توجه كرد چرا كه در جامعه 
نفتى اصالتاً مسئله علم و پژوهش واقعى در 
حاشيه است و وابستگى دولت به پول نفت 
اصلاً امكان مواجهــه دولت با پژوهش و نيز 
مواجهه دانشــگاه با واقعيات اجتماعى براى 
شــكل گيرى يك معرفت و شناخت علمى 

را نمى دهد. 
وجه ديگرى از ماجرا در حوزه سياسى است. 
وقتى نظام علمى مدرن در كشــور نظامى 
اصيل نيست و دانشگاه در اين كشور نه براى 
حل مســائل جامعه كه بيشتر براى تربيت 
فرهنگى و سياســى نخبگان طبقه متوسط 
به سمت خاصى (سكولاريزاسيون) ترجمه 
شده است و از اين جهت علم و مدارك علمى 
بيشتر به يك پز اجتماعى و سرمايه فرهنگى 

تبديل شده اند.
نظام دانش هنگامى اصيل مى شــود كه از 
دل تاريخ و ســنت يك جامعه و در نسبت 
با مسائل واقعى و عينى آن جامعه جوشش 
گرفته باشــد. وقتى نظام دانش واقعى باشد 
گزينش و پژوهش و آموزش و ارتقاى علمى 
ســير طبيعى خود را طى مى كند و چنين 

رسوايى هايى به بار نمى آيد. 
از وجه ديگرى مديران وزارت هاى بهداشت 
و آمــوزش عالى بــه جاى اينكــه از ميان 
متخصصان حوزه پزشــكى يا مهندســى يا 
علوم پايه انتخاب شوند بايد از ميان اصحاب 
علوم انسانى آشنا به مسئله مديريت دانش 
انتخاب شــوند. مثلاً اغلب كشورهايى كه از 
منظر شــاخص هاى جهانى سلامت در رتبه 
بالايى قرار دارند وزير بهداشت شان را تاكيداً 
نه از ميان صنف پزشكان بلكه ازميان دانش 
آموختگان مديريت و سياست گذارى عمومى 

يا سلامت انتخاب مى كنند. 
ابعاد ديگرى از مســئله را بايد در روندهاى 
بروكراتيك دانشگاهى دانست. نحوه انتخاب 
و داورى موضوع پژوهش هاى دانشــجويى و 
اعضاى هيئت علمى، امتياز مقالات علمى در 
ارتقاى استادان، بى معنايى گروه هاى علمى 
در دانشكده ها، عدم گفت و گوى علمى ميان 
اعضــاى هيئت علمــى و... از مهم ترين اين 

زمينه هاست.   

نايب رئيس كميسيون 
آموزش و تحقيقات خبر داد

آخرين تصميم درباره 
پذيرفته شدگان رشته هاى 

پزشكى دانشگاه آزاد
خانه ملت: جبار كوچكى نژاد در پاســخ به 
اينكه احتمال افزايش ظرفيت دانشكده علوم 
پزشكى دانشگاه آزاد وجود دارد، توضيح داد: 
بلــه؛ به احتمال زياد ظرفيت اين دانشــگاه 
حدود 1000 نفــر افزايش پيدا مى كند، اما 
اين مسئله نيازمند موافقت وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشكى است.

 خبر موثق دارم كه 
گاهى يك دانشجو 

براى يك مقاله 
بايد 20 ميليون 

تومان به يك دفتر 
خدمات مشاوره 

پرداخت كند

بــــــــرش

معاون توســعه مديريت و 
پشتيبانى وزارت آموزش و پرورش 
با بيــان اينكــه حقــوق و مزايا و 
كاملاً  بايد  فرهنگيان  دريافتى هاى 
منطبق با قانون باشد، گفت: درباره 
افزايش دوباره حقــوق معلمان در 
ســال جــارى به علت مشــكلات 
اقتصادى، طبق قوانين و تصميمات 

عضو انجمــن گوارش و كبد 
ايران با اشــاره به اينكه خوشبختانه 

 پيش رفته ايــم، گفت: داروهاى 
داخلى موجود در كشور كه ارزان هم 
بوده براى درمان اين دو بيمارى جواب 

مرآت نيز گفت: تنها يك دارو در اين 

و  آموزش  شــوراى  دبيركل 
پرورش به اعتراض  دانش آموزان پايه 
دوازدهم مبنى بر حجم بالاى دروس 

مهــدى نويد ادهــم در واكنش به 
اعتراض دانش آموزان پايه دوازدهم 
نســبت به حجم بــالاى دروس و 
كاربردى نبودن برخى كتب درسى 

 معــاون پرســتارى وزير 
تعرفه هاى خدمات  بهداشت گفت: 
مراكــز مراقبت در منزل از ابتدا كم 
منظور شده بود و به همين علت به 
شوراى عالى بيمه درخواست داديم 
كه دوبــاره در تعرفه هاى اين طرح 

مريم حضرتى افــزود: اين طرح در 

 رئيس مركز امور هيئت 
علمــى وزارت بهداشــت گفــت: 
براساس آيين نامه استخدامى وزارت 
بهداشــت، اعضاى هيئت علمى با 
مرتبه استاد تمام مى توانند تا سن 
 سالگى در دانشگاه تدريس كرده 
و يا در كادر اجرايى مشغول فعاليت 
باشــند و فعاليت آن ها منع قانونى 

j a m e e @ q u d s o n l i n e . i r

خط قرمز

 نيت عجيب سه جاعل عناوين نظامى لو رفت

ساخت كليپ طنز پليسى براى شركت در برنامه تلويزيونى!

عقيل رحمانى: سه فردى كه عاشق بازيگرى بودند، براى آنكه 
بتوانند در برنامه معروف طنز صدا و سيما شركت كنند اقدام به 
تهيه كليپى ساختگى از عمليات پليس 110 كردند، اما به جاى 

حضور در برنامه پر بيننده سيما سر از بازداشتگاه در آوردند.
سردار محمد كاظم تقوى، فرماندهى انتظامى خراسان رضوى 
در تشــريح اقدام خلاف قانون سه عشق بازيگرى و شناسايى 
آن ها گفت: كارشناسان پليس فتاى استان طبق روال معمول و 
هميشگى خود طى رصد و پايش فضاى مجازى متوجه انتشار 
كليپى در شبكه اجتماعى اينستاگرام شدند كه در رابطه با يك 

عمليات پليسى بود.
آنچه در ادامه تحقيقات مشــخص شد اين بود كه قطعه فيلم 

مذكور تعداد زيادى بازديد را نيز به خود اختصاص داده است.

ســردار تقوى ادامه داد: زمانى كه قطعه كليپ مذكور به دقت 
مورد بررسى قرار گرفت اين نتيجه حاصل شد كه تعدادى جوان 
كه هنوز نيت آن ها براى كارشناســان پليس فتا از ساخت آن 
روشن نبود، با پوشيدن لباس فرم نيرو هاى پليس 110 و نصب 
درجه هاى شبيه به درج هاى سازمانى پليس روى البسه خود، 
كليپ مذكور را در قالب طنز و دوربين مخفى ســاخته و اقدام 

به انتشار آن كرده اند.
اين مقام انتظامى تصريح كرد: بر همين اساس بود كه دستور 
رد زنى هاى مجازى عاملان جعل عنوان پليس وساخت كليپ 
داده شــد و كارشناسان پليس فتا در كوتاه ترين زمان ممكن و 
پس از چند ساعت پايش فضاى مجازى توانستند محل حضور 
عامل اصلى بارگذارى كليپ مذكور را در اينستاگرام شناسايى و 
همزمان با كسب دستور قضايى متهم را كه حدود 20 سال سن 

داشت،غافلگير و دستگير كنند.
فرماندهى انتظامى استان بيان داشت: در ادامه محل حضور دو 
نفر ديگر از متهمان كه 24 ساله و نسبت دايى و خواهرزاده باهم 
داشتند و در ساخت كليپ مذكور شركت و در آن ايفاى نقش 

نيز كرده بودند لو رفته و آن ها هم دستگير شدند.
برهمين اساس بود كه هر سه عامل جعل عنوان پليس به مقر 
پليس فتا منتقل و در باره دلايل ساخت كليپ و انتشار آن در 

فضاى مجازى از آن ها تحقيق به عمل آمد.
ســردار تقوى درباره انگيزه عجيب عامل اصلى ساخت كليپ 

مذكور كه مانند دو فرد ديگر بازداشــت شده علاقه خاصى به 
بازيگرى داشت نيز بيان كرد: فرد مذكور در اظهاراتش گفت كه 
هدف از ساخت اين قطعه كليپ و انتشار آن در اينستاگرام اين 
بود كه بتوانيم شرايط حضور در يكى از برنامه هاى پرطرفدار و 
طنز ســيما را كسب كنيم. وى در ادامه اعترافاتش گفت: يكى 
از شــرايط حضور در برنامه مذكور تعداد بالاى بازديد كاربران 
فضاى مجازى از كليپ طنز ســاخته شــده توسط متقاضيان 
حضور در برنامه است. اوهمچنين اعتراف كرد: قصد ما از ساخت 
كليپ دوربين مخفى و طنز همين بود و قصد ديگرى نداشتيم. 
درجه هــا هم از نوع مورد اســتفاده روى لباس كودكان بود. او 
درحالــى كه از اقدام صورت گرفته بدون هماهنگى و كســب 
مجوز قانونى از ناجا ابراز پشيمانى كرد، در ادامه هم گفت: تا به 
امروز كليپ هاى ديگرى هم باموضوعات اجتماعى، نقد كارگران، 
جامعه مهندســين و پزشــكان نيزبه صورت دوربين مخفى 
ساخته ايم. آخرين اقدام ما سه نفر هم ساخت كليپ مذكور بود 

كه بسرعت توسط پليس شناسايى شديم.
فرمانده انتظامى استان در اين زمينه به شهروندان توصيه كرد: 
كاربران فضاى مجازى قبل از بارگذارى هرگونه كليپ و يا تصاوير 
مختلف در فضاى مجازى ابتدا به عواقب آن بينديشند. گفتنى 
است استفاده از هرگونه عنوان و علائم سازمان هاى مختلف در 
ســاخت كليپ و... منوط به اخذ مجوز از بنياد سينمايى ارگان 

مذكور است.

 زورگيرى به شيوه قديمى اما با عضوى جديد

باشــگاه خبرنگاران: ســركلانتر نهم فاتب از 
دستگيرى اعضاى باند خفت گيرى خبر داد كه يكى 
از اعضاى آن نابينا بود و در پوشــش مسافركشى 

مرتكب جرم مى شدند.
سرهنگ اميد بهمن يارى سركلانتر نهم فاتب در 
تشــريح ماجرا اظهار كرد: بر اســاس گزارش هاى 
اعلامى مبنى بر وقوع چند فقره سرقت و زورگيرى 
توسط باند مسافركشــى در باقرشهر و كهريزك، 
مأموران كلانترى 157 باقرشهر نسبت به بررسى 

جزئيات موضوع اقدام كردند.
وى افزود: مأموران كلانترى طى گشتزنى در معابر 
كهريزك و باقرشهر توانســتند متهمان پرونده را 

شناسايى و دستگير كنند.
سرهنگ بهمن يارى تصريح كرد: متهمان دستگير 
شــده اين پرونده 3 نفر هســتند كه يكى از آن ها 

نابيناست.
وى در رابطه با تشريح شيوه و شگرد متهمان هم 
گفت: شــيوه سرقت اين متهمان اين گونه بود كه 
يك نفر به عنوان راننده، نفر دوم روى صندلى جلو 
و سومين عضو باند كه فردى نابينا بود روى صندلى 

عقب خودرو نشســته و در پوشش مسافركش در 
شهر تردد مى كردند. در ادامه زمانى كه مسافر سوار 
خودروى شان مى شــد، در موقعيت مناسب مورد 

خفت گيرى اين سارقان قرار مى گرفت.
ســركلانتر نهم فاتب با اشاره به اينكه متهمان در 
بازجويى ها به تعدادى زورگيرى به شــيوه مذكور 
اعتراف كرده انــد، افزود: تعدادى از شــاكيان اين 
پرونده با حضور در كلانترى گوشى تلفن همراه و 
وجوه نقد سرقت شده را تحويل گرفتند. سرهنگ 
بهمن يارى تصريح كرد: پرونده جهت سير مراحل 

قانونى به دستگاه قضايى ارجاع داده شد.

مرد نابينا يكى از اعضاى باند خفت گيرى بود!
فارس: يك فروند هواپيماى 
اســقاطى متعلق به شركت 
هواپيمايى ماهــان كه كنار 
آشــيانه ايــن ايرلايــن در 
خمينى(ره)  امــام  فرودگاه 
پارك بود، به دلايل نامعلوم 
شعله ور شــد كه با سرعت 
عمــل تيــم آتش نشــانى 

فرودگاه، آتش مهار شد و تلفاتى نداشت.
على كاشانى، مدير روابط عمومى فرودگاه امام خمينى (ره) در تشريح حريق 
ايجاد شده گفت: يك  فروند هواپيماى اسقاطى (انبار قطعه)، متعلق به شركت 
هواپيمايى ماهان كه در كنار آشيانه اين شركت هواپيمايى در فرودگاه امام (ره) 

قرار داشت،  ظهر روز گذشته بنا به دلايل نامعلومى آتش گرفت.
مديــر روابط عمومى فرودگاه امام خمينــى (ره) افزود: پس از بروز حريق در 
هواپيماى پارك شده، تيم آتش نشانى فرودگاه امام خمينى (ره) بلافاصله وارد 

عمل شده و نسبت به مهار آتش اقدام كرد.
على كاشانى تصريح كرد: خوشبختانه با سرعت عمل تيم آتش نشانى فرودگاه و 
همچنين همكارى چند تيم ديگر اعزامى از ايستگاه هاى آتش نشانى  در منطقه، 

حريق ايجاد شده مهار شد و هيچ گونه تلفات جانى در بر نداشت.

 مهار حريق در فرودگاه
آتش  در فرودگاه امام به جان يك هواپيما افتاد

annota�on@qudsonline.ir

يادداشت روز

ميثم مهديار
معاون پژوهشى پژوهشكده 
فرهنگ و هنر اسلامى

خبر
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ميهن روزنامـه صبـح ايـران

12 هزار اتوبوس در مرزها مســتقر شــدند ايلام - قدس: دبير ســتاد مركزى اربعين گفت: 12 هزار اتوبوس زائرانى را كه وارد كشــور مى شوند از نقطه صفر مرزى به پاركينگ ها و سپس 
به شــهرهاى مقصد منتقل مى  كنند. شــهريار حيدرى اظهار داشــت: تمامى امكانات براى بازگشت زائران فراهم شده و براى جابه جايى زائران اربعين از نقطه صفر مرزى تا پاركينگ ها و از پاركينگ ها تا 

شهرهاى مقصد وسايل حمل و نقل عمومى پيش بينى شده است.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r
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گزارش

 كرمان از طريق خط آهن به بندر جاسك متصل مى شود 

راه آهن نسخه شفا بخش توسعه جنوب كرمان

 كرمان/ هادى شفيعى مجاز  بيشتر زيرساخت هاى اقتصادى 
جنوب كرمان مهيا شــده و هم اينك راه آهن به عنوان آخرين 
زيرساخت توسعه و تعالى اين ديار پر گهر به شمار مى رود كه 
با راه اندازى آن بســيارى از مشكلات بويژه در بخش صادراتِ 

توليدات كشاورزى برطرف خواهد شد.
فرودگاه، پايانــه صادراتى، اداره كل حمــل و نقل، نمايندگى 
گمرك و راه هاى آسفالته از جمله زيرساخت هاى مهم منطقه 
جنوب كرمــان بوده كه تاكنون محقق شــده و راه آهن تنها 

زيرساخت توسعه است كه هنوز ايجاد نشده است.
جنوب كرمان با توجه به موقعيت راهبردى و حساســى كه در 
قسمت جنوبى كشور دارد، نيازمند ساخت راه آهن است تا خط 
ريلى شــمال به جنوب ايجاد شود و خواهيم ديد كه با نواختن 
صداى ســوت قطار جيرفت، تحول عظيمى در بخش حمل و 
نقل محصولات كشــاورزى جنوب كرمان رقم خورده و اقتصاد 

اين منطقه دگرگون مى شود.
همچنين همه مى دانند كشاورزان جنوب كرمان هر ساله تحت 
تأثير بحران كم آبى و نوسانات بازار دچار خسارات مالى زيادى 
مى شوند و با توجه به ظرفيت هاى معدنى و صنعتى اين خطه، 
مى طلبد با تغيير رويكرد از كشاورزى به صنعت شاهد تغييرات 

اساسى در اين منطقه خواهيم بود.
به هر حال روزگارى اســت كه زنگ خطر بحران آب در جنوب 
كرمان به صدا درآمده و بنا به اذعان كارشناسان اقتصادى، تغيير 
رويكرد كشــاورزى به صنعت از مسائل ضرورى اين ديار است 
كه اين مسير با راه اندازى خطوط ريلى، زودتر محقق مى شود.

تعيين  پيمانكار
مديركل راه  و شهرســازى جنوب استان كرمان گفت: قرارداد 
راه آهــن جنوب كرمان منعقد و پيمانكار اين طرح نيز تعيين 

شده است.
محمد ساردويى افزود: باتوجه به مهم بودن اين طرح، مناقصه 
آن از طريق وزارتخانه برگزار شــد و هنــوز پيمانكار به ما هم 

معرفى نشده است.
وى ادامه داد: همه طرح ها هزينه  بر هســتند از اين رو طرح راه  
آهن هم طبعاً هزينه دارد، اما محور توسعه صنعتى هر منطقه 

خط  آهن است.
ساردويى تصريح كرد: پر واضح است كه طرح راه آهن، كشاورزى 
جنــوب كرمان را تحت تأثير خود قرار مى دهد و اين در حالى 
است كه اين منطقه با وجود دارا بودن معادن غنى زيادى نظير 
كروميت، مس و غيره تنها به علت نداشــتن راه آهن موفق به 

بهره  بردارى مناسب از مواد معدنى نشده است.
مديــركل راه  و شهرســازى جنوب كرمان گفــت: با توجه به 
خشكســالى هاى اخير اين منطقه بايد به ســمتى برويم كه 

اشتغال زايى بيشترى را رقم بزنيم.
وى تصريــح كرد: خط  راه آهن جنــوب كرمان با نظر وزير راه 
و شهرسازى قراراست به بندرجاسك متصل شود؛ زيرا توسعه 
ســواحل مكران و بندرجاســك در اولويت هاى دولت بوده و 

مى توانيم از سواحل درياى عمان هم استفاده كنيم.

آغاز عمليات اجرايى
نماينده مردم پنج شهرستان جنوبى استان كرمان در مجلس 
شوراى اســلامى گفت: بزودى عمليات اجرايى طرح راه  آهن 
جنوب كرمان آغاز مى شــود، اما بايد قبول كنيم كه اين طرح 

زمان بر است.
احمدحمزه افزود: اين طرح بســيار پرهزينه  بوده و مردم بايد 
صبورى بيشترى به خرج دهند؛ چرا كه اين يك طرح سنگين 

به شمار مى رود.
وى اظهار داشت: راه  آهن يكى از ركن هاى توسعه اقتصادى بوده 
و اين نويد را مى دهيم كه معادن منطقه جنوب كرمان  بزودى 
فعال  تر شــده و در زمينه توليدات كشاورزى نيز نبود خطوط  

ريلى بشدت احساس مى شود كه براى توسعه اقتصادى حتماً 
به اين مقوله نيازمنديم.

ضرورتى غير قابل  انكار
معاون سياسى فرماندار كهنوج هم گفت: راه آهن براى جنوب 

كرمان يك ضرورت غير قابل  انكار است.
محمود قانعى  فرد افزود: پايين  آمدن هزينه ها رغبت بيشترى 
براى كشاورزان به وجود مى آورد و اگر كشاورز بداند تضمينى 
براى صادرات محصولش اســت قطعاً با رغبت بيشــترى كار 
مى كنــد. وى ادامــه داد: در حال حاضر كشــاورزان با وجود 
مشــكلاتى كه كشــاورزى به بار آورده مردد هستند كه حتى 
باغ هايشــان را احيا كنند يا نه و زيرساخت هايى نظير راه  آهن 

اگر فراهم باشد، مطمئناً در احياى باغ ها ترديد نخواهند كرد.
قانعى فرد تصريح كرد: در حال حاضر ميزان توليدات كشاورزى 
جنوب كرمان در سطح كشــور به حدى بالاست كه نياز دارد 
تمامى زير ساخت ها را براى صادرات محصولات باغى و زراعى 
در اين منطقه راه  اندازى كنيم و مســلماً راه  آهن يكى از اين 

زير ساخت هاست.

كاهش مشكلات كشاورزان
معاون برنامه  ريزى و اقتصادى فرماندار رودبار جنوب نيز با بيان 
اينكه ايجاد راه آهن مشكلات كشاورزان را تا حد زيادى كاهش 
مى دهد، گفت: با توجه به تجربياتى كه ســال هاى اخير بويژه 
پارسال به دســت آورديم و مشاهده  كرديم كرايه حمل و نقل 
در پيك  بار به 4 ميليون  تومان رسيد و از آنجا كه روزانه 1000 
تا 1200 كاميــون 10 تن محصولات كشــاورزى را از رودبار 
خارج مى كنند، اگر راه آهن در اين منطقه ساخته شود، مشكل 
كشاورزان بخصوص در بخش ارزش  افزوده و كاهش قيمت تمام 

شده محصول حل مى شود.
محمد خانه  گير افزود: راه انــدازى راه آهن در جنوب كرمان را 
ضرورى مى دانم؛ چرا كه محصولات كشاورزى خيلى زود دچار 
فساد مى شود و توليدات كشاورزى جنوب بايد سريع به بازارهاى 
هدف برسد و قطعاً در چنين شــرايطى، بسيار مهم است كه 

راه آهن در جنوب كرمان ساخته شود.

سكونت در شهرك دامدارى قانونى يا غيرقانونى؟ 

مجتمع «دامشهر» قم دردام مشكلات 

شهرك دامشهر 
قم در تقسيمات 
كشورى به عنوان 
مجتمع توليدى 
تعريف شده و لذا 
از تمامى مزايا و 
خدمات آموزشى 
و يا بهداشتى 
محروم است

بــــــــرش

 قم / قد   س  شــهرك دامشــهر قم با 
هدف پاكسازى محيط شهر قم و استقرار 
واحدهاى پرواربندى گوساله و گوسفند در 
سال 71 در كيلومتر13جاده جعفريه-قم 
ايجاد شد. در آن زمان بسيارى از رسانه ها 
در صف منتقدان مديريت شهرى همواره 
بر ســاماندهى واحدهاى دامدارى اصرار 
داشتند تا اينكه مسئولان استان قم تلاش 
مضاعفى را در دستور كار قرار دادند و طى 
دو مرحله اين پاكســازى را انجام دادند، 
اما حال با گذشــت چندين سال افزايش 
جمعيت ساكن در اين منطقه خود موجب 
ديگر شده  ايجاد مشكلاتى 
است كه باز هم پاى رسانه ها 
و مسئولان را به ميان آورده 

است.
مســاحت دامشهر قم 750 
يــك  به انــدازه  و  هكتــار 
شــهر اســت و لــذا تعداد 
دامدارى هاى مستقر در آن 
موجب شــده تا افــزون بر 
2000 نفر به عنوان كارگر و 
يا تحت همين عنوان در اين 
منطقه به عنوان ساكنان دائم 

مستقر شوند.
مجتمع دامشــهر بنا بر گفته فرماندار قم 
در تقسيمات كشــورى به عنوان مجتمع 
توليدى تعريف شــده و در قالب روســتا 
و شــهر تعريف نشــده و بر همين اساس 
از تمامــى مزايا و خدمات آموزشــى و يا 

بهداشتى محروم است.
اين شهرك علاوه بر 2000 كارگر ساكن 
افزون بر 5000 ســكنه غيــر دائم را در 
خود جاى داده اســت كه حال با مشكلات 
بهداشتى و ساير ناهنجارى ها دست وپنجه 
نرم مى كند اما متأســفانه در دايره قانون 
جايگاهى براى حــل آن ديده و يا تعريف 

 نشده است.

شهرك قانونى، ساكنان غيرقانونى
دامشــهر قم كه 25 ســال پيش با هدف 
جداسازى انسان از دام ساخته شد اما حالا 
به دليل گره خوردن زندگى بيش از 800 
خانواده  ســاكن در اين شهرك موجى از 
مشكلات بهداشــتى و دغدغه را به همراه 

آورده است.
فرماندار قم در همين زمينه بابيان اينكه 
ســكونت كارگــر و خانواده در دامشــهر 
پيش بينى  نشــده اســت، بيان مى كند: 
ســكونت خانواده ها در اين منطقه دامى 
به عنوان تفاهم بين صاحب واحد دامدارى 

و كارگر تبديل به معضل شده است.
رضا سيار با اشــاره به اين موضوع كه در 
ســال هاى گذشته بتدريج اتباع بيگانه در 
اين منطقه ساكن شــدند، ابراز مى كند: 
به دليل متغير بودن افراد ســاكن در اين 
منطقه، آمار دقيقى در دســت نيســت و 
ممكن اســت تعدادى كارگر ايرانى نيز به 

همراه خانواده ساكن دامشهر باشند.
وى بابيان اينكه بسيارى از اتباع بيگانه به 
دليل اينكــه در اين مكان در قالب كارگر 
دامدارى مشــغول به فعاليت شده و اجاره 

خانه نمى دهند، ساكن هستند، مى افزايد: 
اگر خانواده ها در اين منطقه مقيم شوند، 
اصل هدف ايجاد مجتمع دامشهر زير سؤال 
مى رود، بنابراين سازمان جهاد كشاورزى 
به عنــوان متولى نبايد اجــازه دهند اين 
منطقه دامى، محلى براى سكونت انسان 

شود.
وى ايجاد مشــكلات بهداشتى را يكى از 
دغدغه هاى مسئولان مى خواند و مى گويد: 
بايد براى دامداران و كارگران شــاغل در 
دامشهر قم، پرونده سلامت تشكيل شود 
تا وضعيت سلامتى آن ها به صورت مرتب 

كنترل شود.
وى بابيان اينكه عمده خانواده هاى ساكن 
اتباع بيگانه هستند، ادامه مى دهد: مجتمع 
دامشهر قم مجموعه دامى است و سكونت 

خانواده ها در اين منطقه غيرقانونى است.

چالشى براى آينده
فرمانــدار قم همچنين در پاســخ به اين 
ســؤال كه با وجود بازمانــدن تعدادى از 
دانش آموزان ساكن در مجتمع دامشهر از 
تحصيل چرا اقدامى براى ساخت مدرسه 

انجام نمى شود، مى گويد: ساخت مدرسه 
در ايــن مناطق كارشناســى و منطقى 
نيست. وى ابراز مى كند: با ساخت مدرسه، 
بــه اين مناطــق هويت مســكونى داده 
مى شــود و مدتى بعد خانواده هاى ساكن 
در آن مطالبه گر همه امكانات شــهرى 
خواهند شــد. سيار ادامه مى دهد: مالكان 
اين واحدها بسيار رغبت دارند اين مجتمع 
به منطقه مسكونى تبديل شود كه در اين 

صورت چالشى براى آينده خواهد بود.
وى يادآور مى شــود: مجتمع دامشــهر 
در تقسيمات كشــورى به عنوان مجتمع 
توليدى تعريف شده، نه روستا و نه شهر و 
لذا ايجاد اين گونه امكانات مانند مدرسه و 

ساير خدمات تعريف شده نيست.

كارگران نيازمند دريافت خدمات 
درحالى كه فرماندار قم، جهاد كشاورزى را 
مسئول جلوگيرى از ايجاد جمعيت در اين 
شهرك دانسته و بر جداسازى دام از انسان 
اصرار مى ورزد اما رئيس ســازمان جهاد 
كشاورزى قم نظرى مخالف داشته و ابراز 

مى كند: اين امكان وجود ندارد.
محمدرضا طلايى در اين زمينه مى گويد: 
امروز در يك دامدارى 200 رأسى در هر 
نقطه اى از كشــور كه باشد، 10 كارگر با 
نمى توانيم  مى كننــد،  زندگــى  خانواده 

سكونت را از دام جدا كنيم.
وى بابيان اينكه جمعيتى كه امروز ساكن 
دامشهر است، درگذشــته در شهر قم از 
ابراز  امكانات مختلف اســتفاده مى كرد، 
مى كند: امروز هم بايد اين خدمات به اين 

خانواده ها ارائه شود.
وى بيــان مى كنــد: يكــى از دلايلى كه 
اتبــاع بيگانه در قم به بخش كشــاورزى 
و دامدارى ورود پيداكرده اند، اين اســت 
كه ايرانى ها حاضر به ســكونت با خانواده 
در كنــار زمين كشــاورزى و يا دامدارى 
نيستند، درحالى كه اتباع بيگانه با خانواده 
ســاكن مى شــوند و لذا صرفه اقتصادى 
براى دامدار و كشــاورز دارد. وى با تأكيد 
بر اينكه رســيدگى به مشكلات دامشهر 
وظيفه جهاد كشاورزى نيست، خاطرنشان 
مى كند: رســيدگى به بيمارى هاى دامى 
و زيرســاخت اين منطقــه وظيفه جهاد 
كشــاورزى است و اين ســازمان فراتر از 
وظايف خود در اين منطقه ورود پيداكرده 
است، ولى تأمين مدرسه و بهداشت وظيفه 

دستگاه هاى ذى ربط است.
وى بابيان اينكه دامشهر معضل استان قم 
است و امروز اين منطقه، صورت مسئله اى 
شده كه همه مى خواهند آن را پاك كنند، 
يادآور مى شــود: در خصوص دامشــهر 
صحبــت كردن، مشــكلى از شــهر حل 

نمى كند.
وى مى افزايــد: كارگر بايد شــبانه روز و 
با خانواده در دامدارى مســتقر باشــد و 
نمى تــوان كارگران را به صورت شــيفتى 
اســتخدام كرد، زيرا صرفه اقتصادى براى 

دامدار نخواهد داشت.

ملاير به دنبال 
ثبت جهانى منبت

همدان- ايسنا: مديركل ميراث فرهنگى، 
صنايع دســتى و گردشگرى استان همدان 
گفت: ثبت ملاير به عنوان شهر ملى مبل و 
منبت و ارتقاى اين صنعت، مقدمه اى براى 
جهانى شــدن آن خواهد بــود. على مالمير 
دربــاره ثبت جهانى منبت آباده عنوان كرد: 
هنوز ثبت جهانى منبت آباده قطعى نشده 
و چند روز گذشــته ارزيابان شوراى جهانى 
صنايع دســتى براى بررسى وضعيت به اين 
شهر سفر كرده بودند. وى با بيان اينكه پرونده 
ثبــت جهانى منبت ملاير هم در حال آماده 
شدن است، افزود: مطالبه گرى اين شهرستان 
موجب شد ملاير يكى از موفق ترين شهرها 

در ثبت شهر ملى منبت باشد. 

اجراى طرح 
غربالگرى اضطراب در قزوين

قزوين-قــدس: معــاون پيشــگيرى از 
آسيب هاى اجتماعى بهزيستى قزوين گفت: 
طرح غربالگرى اضطراب در راستاى شناسايى 
اســترس و اضطراب در كودكان با ســنين 
طلايى 5 تا 6 ســال صورت گرفته تا پس از 
سنجش موارد مشكوك به روان شناس ارجاع 
داده شــود كه اين طرح در 6 ماه دوم ســال 
اجرا مى شــود. زهرا غلامرضايى با اشــاره به 
فعاليت هاى دفتر مشاوره و امور روان شناختى 
بهزيســتى قزوين در جمع خبرنگاران اظهار 
داشــت: مراكز مشــاوره دولتى و خصوصى 
به ارائه خدمات مشــاوره و روان شناختى و 
روانپزشكى حضورى در حيطه هاى مختلف 
از قبيل خانــواده، زوج درمانى، گروه درمانى 
وكودك و نوجوان و غيره و اجراى آزمون هاى 
روان شناختى به مراجعان در مراكز دولتى و 

غير دولتى مى پردازد.

نوزاد 40 روزه عضو 
كتابخانه عمومى همدان شد

كتابخانه هاى  مديــركل  همدان-فارس: 
عمومــى اســتان همــدان از نام نويســى 
خردســال ترين عضو در كتابخانه عمومى 
همدان در آستانه هفته كتاب و كتابخوانى 
خبر داد. عاطفه زارعى با اشــاره به ثبت نام 
«ثمينا سليمان بروجردى» از سوى والدين 
كتابخوانش در كتابخانه علامه امينى همدان، 
گفت: اين نوزاد متولد 19 شــهريور ســال 
جارى است كه والدين او در اقدامى نمادين 
به منظور ترويج فرهنگ مطالعه، نوزاد خود را 

عضو كتابخانه عمومى همدان كردند. 

واحد هاى صنعتى قم 
تعيين تكليف مى شوند

قم-قدس: معاون اســتاندار قم با اشــاره به 
اهميت بازاريابى گفت: يكى از معضلات كنونى 
بخش صنعت اســتان بلاتكليفى واحدهاى 
صنعتى در تملك بانك ها بوده كه بايد براى 
جلوگيرى از معطلى سرمايه هاى هزينه شده 
در اين بخش تا پايان سال تعيين تكليف شوند.  
مهرداد غضنفرى در ســى و دومين جلســه 
كارگروه ستاد تسهيل و رفع موانع توليد قم 
اظهار داشت: امسال افق برنامه استان است كه 
در بخش واحدهاى تمليكى توسط بانك ها تا 
پايان سال هيچ گونه واحدى بلاتكليف نباشد. 
وى ابراز كرد: تملك واحدهاى صنعتى يعنى 
معطل ماندن سرمايه هاى كشور و اين موضوع 
مورد تأكيد رئيس جمهور و دولت نيز است كه 
نبايد سرمايه هاى كشور راكد و معطل بمانند. 
وى تأكيد كرد: حضور دســته جمعى مديران 
و همچنين حضــور انفرادى مســئولان در 
واحدهاى صنعتى سبب مى شود تا مشكلات 
پيش از اينكه به يك معضل تبديل شوند، در 
همان مراحل ابتدايى شناســايى و براى رفع 

سريع آن اقدام شود.

دشت هاى قم 40 متر فرونشست
قم-قــدس: رئيــس اداره پدافنــد 
غيرعامل و مديريت بحران اداره كل راه 
و شهرسازى استان قم گفت: فرونشست 
در استان قم با توجه به وجود لايه هاى 
مختلف و تفاوت جنس و عمق آن ها به 
صــورت نامنظم بوده و در صورت ادامه 
روند كاهش سطح آب هاى زيرزمينى، 

با گسست ها و فرونشست هاى متفاوتى مواجه مى شويم. 
محمد عباســى فرد با اشــاره به اينكه مصرف بيش از حد آب هاى زير سطحى 
موجب تضعيف خاك و تحكيم لايه هاى نشســت زمين مى شود، افزود: از سال 
95 در كارگروه شــوراى مديريت بحران اســتان، موضوع مهم انجام مطالعات 
فرونشست و مديريت استفاده از آب هاى زير سطحى مورد رسيدگى قرارگرفت. 
وى با اشــاره به اينكه مطالعات ســال هاى 2003 تا 2010 نشان مى دهد كه 
حدود 40 متر فرونشست داشته ايم، خاطرنشان كرد: طبق شواهد و برداشت هاى 
ماهواره اى، در شــهر قم، هر سال دو الى سه ســانتيمتر فرونشست زمين رخ 

مى دهد. 
عباسى فرد با اشاره به اجرايى شدن طرح هاى بزرگ مانند پروژه مترو در شهر 
قم، گفت: زمانى كه فرونشست رخ مى دهد در مرحله اول زيرساخت هايى مانند 
لوله هــاى آب، گاز، دكل هاى مخابراتى و حتــى كابل هاى برق مورد خطر قرار 

مى گيرند.

اقدامى براى انتخاب استاندار كرمان نشد
كرمان-تسنيم: نماينده مردم جيرفت 
و عنبرآباد در مجلس با بيان اينكه نامه 
گلايه آميــز مجمع نمايندگان اســتان 
كرمان به شــخص رئيس جمهور داده 
شده است گفت: دولت پاسخگوى تعلل 

در انتخاب استاندار كرمان باشد. 
يحيى كمالى پور با اشــاره به مشكلات 
ايجاد شــده در اســتان كرمان از بابت عدم تعيين استاندار اظهارداشت: معمولاً 
روال اينكه، عمر سرپرستى كه براى هر مجموعه اى انتخاب مى شود سه ماه است 
و رويه تاكنون چنين نبوده كه در كشــور بيشتر از سه ماه مجموعه اى را بدون 

مسئول بگذارند.
وى گفت: هرچند ممكن است منع قانونى براى افزايش اين زمان وجود نداشته 
باشد، افزود: اما اين نقص بركار دولت وارد است كه استان كرمان با هزاران مشكل 
در اين زمان طولانى با سرپرســت اداره شود و از طرف ديگر ضعفى براى وزارت 

كشور است كه توان معرفى استاندار براى كرمان را ندارد.
وى تصريح كرد: در استان كرمان گروه هاى سياسى قدرتمندى وجود دارند كه 
احتمال مى رود لابى هاى آن ها سبب شده كه دولت در تصميم گيرى خود دچار 
سردرگمى شــده و در نهايت نتواند در مهلت معين و قانونى استاندار كرمان را 

مشخص كند.
وى گفت: به هردليلى كه دولت نتوانسته حدود پنج ماه براى استان پهناور كرمان 
اســتاندار تعيين كند، توجيه منطقى ندارد. كمالى پور افزود: تا جايى كه من در 

جريان هستم تاكنون براى انتخاب استاندار كرمان هيچ اتفاقى نيفتاده است.

حركت صنايع آلومينيوم به سمت تعطيلى
آلومينيوم  انجمن  دبير  اراك-قدس: 
اســتان مركزى گفت: عمــده صنايع 
پايين دستى آلومينيوم استان تعطيل، 
نيمه تعطيل و يا حداكثر با ظرفيت 20 

تا 30 درصد فعال هستند. 
ميثم محرابى در كارگروه امور اقتصادى 
و توليدى استان مركزى اظهار داشت: 
صنعــت آلومينيوم از حمايت دولت برخوردار نيســت و فعالان اين صنعت در 
جلســات مرتبط به اين صنايع حضور نداشته و نمى توانند در تصميم گيرى ها 

شركت كنند.
دبير انجمن آلومينيوم اســتان مركزى افزود: با گذشت هشت ماه از سال هنوز 
نمى دانيم وضعيت واحدهاى توليدى در اين ســهميه ها چگونه اســت، برخى 
اوقات به آن ها ســهميه  داده مى شــود و گاهى اوقات داده نمى شود، باتوجه به 
ســهميه بندى انجام شده، برخى از صنايع نمى دانند مواد اوليه خود را چگونه و 

از كجا تهيه كنند.
محرابى با اشاره به مشكلات سرمايه در گردش اين حوزه بيان كرد: با توجه به 
سه برابر شدن قيمت مواد اوليه اين حوزه، نياز پولى هر واحد براى تأمين مواد 
اوليه ســه برابر سال هاى گذشته است، بر همين اساس بسيارى از صنايع توان 

تهيه مواد اوليه خود را ندارند.
وى با اشــاره به واردات بالاى پروفيل با ارز نيمايى به كشور بيان كرد: متأسفانه 
هم اكنون براى ورود مواد اوليه ارز نيمايى تعلق نمى گيرد، اما افرادى هســتند 
مشــتقات آلومينيوم را با قيمت تمام شده كمتر از خارج وارد مى كنند و توليد 
كننده هاى داخلى به سبب گران تر بودن قيمت تمام شده توليد، توان رقابت با 

آن ها را ندارند.

بهره بردارى معادن كردستان نيازمند بازنگرى مديريتى 
سنندج-قدس: نماينده مردم سنندج 
در مجلــس شــوراى اســلامى گفت: 
خام فروشــى يكى از رويه هاى نادرست 
در بحث معادن كردســتان اســت كه 
سال هاى سال در اين منطقه باب شده 
است. سيدمهدى فرشــادان در جلسه 
شوراى معادن استان گفت: خام فروشى 
يكى از رويه هاى نادرست در بحث معادن كردستان است كه سال هاى سال در اين 
منطقه باب شده است. نماينده مردم شهرستان هاى سنندج، ديواندره و كامياران 
در مجلس شــوراى اسلامى با ذكر اينكه برخى از افراد كه در حوزه معادن فعال 
هستند معادن را ويران كردند، تصريح كرد: اين افراد صرفاً براى كسب سود بيشتر، 

معادن و محيط زيست استان را به تباهى كشاندند.
وى ادامه داد: به صرف اينكه افراد مراجعه كنند و خواهان تمديد مجوزهاى خود 
باشــند، نبايد ملاك عمل قرار گيرد بلكه بايد توجه داشــت افرادى كه صرفاً به 
دنبال كسب سود شخصى هستند از چرخه فعاليت خارج شوند، چرا كه اگر قرار 

بر تحقق هدفى توسط اين افراد بود، مسلماً در دوسال محقق مى شد.
فرشادان با بيان اينكه بسيارى از معادن استان كردستان در شرايط مشابهى به سر 
مى برد، گفت: به جاى اينكه پروانه فعاليت افرادى كه با اهداف كسب سود شخصى 
در معادن استان مشغول به فعاليت هستند را تمديد كنيم، بايد اين افراد را خلع 

يد كرده و اين معادن را به افراد توانمند و ثابت  شده واگذار كرد.

باشگاه هاى ورزشى صلاحيت كار درمانى ندارند 
اصفهان-قدس: رئيس هيئت پزشكى 
ورزشــى اســتان اصفهان با تأكيد بر 
استعلام برقرارى بيمه ورزشى از طريق 
پيامك گفت: هيچ باشــگاه ورزشــى 
صلاحيت انجــام اقدامات درمانى براى 

مراجعه كنندگان ندارد. 
احمد باقرى مقدم درباره الزامات فنى و 
بهداشتى باشگاه هاى سرپوشيده كه مردم در هنگام مراجعه به اين مكان ها بايد 
به آن ها توجه كنند، اظهار داشت: نخستين نكته اين است كه افراد براى ورزش 

كردن لزوماً نياز به حضور در باشگاه ندارند. 
وى افزود: بسيارى از تمريناتى كه براى پيشگيرى از ابتلا به بيمارى ها، كنترل 
وزن، تناسب اندام و تقويت عضلات است، حتى در منزل نيز قابل انجام است و 
پياده روى و دويدن هاى آرام را نيز مى توان در مكان هاى عمومى و روباز انجام داد، 
اما افرادى كه نياز به ورزش منظم و تحت نظر مربى دارند يا بايد از دستگاه هاى 

ويژه اى استفاده كنند نياز به حضور در باشگاه ها دارند. 
رئيس هيئت پزشــكى ورزشى اســتان اصفهان با ابراز رضايت از روند توسعه 
باشــگاه هاى ورزشى در استان و شــهر اصفهان ادامه داد: اين موضوع فرصتى 
براى ورزشكاران و مردم است، اما اين باشگاه ها ممكن است مشكلاتى نيز داشته 
باشند كه بايد در هنگام نام نويسى به آن ها توجه كرد تا فرد دچار آسيب نشود.

با گسست ها و فرونشست هاى متفاوتى مواجه مى شويم. 

اقدامى براى انتخاب استاندار كرمان نشد

ايجاد شــده در اســتان كرمان از بابت عدم تعيين استاندار اظهارداشت: معمولاً 

صنعــت آلومينيوم از حمايت دولت برخوردار نيســت و فعالان اين صنعت در 

يكى از رويه هاى نادرست در بحث معادن كردستان است كه سال هاى سال در اين 

باشگاه هاى ورزشى صلاحيت كار درمانى ندارند 
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

 «جنگنده كوثر» بزودى تحويل نيروى هوايى ارتش خواهد شد   مهر: وزير دفاع با بيان اينكه جنگنده كوثر بزودى تحويل نيروى هوايى ارتش خواهد شد، گفت: كارهاى مقدماتى 
خط توليد انبوه اين جنگنده به اتمام رسيده است و بزودى افتتاح مى شود. امير حاتمى در حاشيه نشست هيئت دولت در جمع خبرنگاران اظهارداشت: جنگنده كوثر بزودى تحويل نيروى هوايى 

ارتش خواهد شد. وى افزود: كارهاى مقدماتى خط توليد انبوه اين جنگنده به اتمام رسيده است و بزودى افتتاح خواهد شد.

سناريوسازى غرب براى رهايى شاهزاده سعودى از تبعات قتل خاشقجى
هدف دانمارك از تنش آفرينى عليه ايران چيست؟

سياست : در حالى كه در هفته هاى اخير پادشاهى سعودى به واسطه رسوايى 
فاجعه قتل جمال خاشــقجى، روزنامه نگار منتقد اين رژيم تحت فشــار شديد 
بين المللى قرار گرفته، به نظر مى رسد برخى فضاسازى ها عليه كشورمان در حال 

شكل گيرى است تا رياض را از اين مهلكه نجات دهد. 
زمينه ســاز اين جنجال تازه كشور دانمارك است، بر همين اساس وزير خارجه 
اين كشور روز سه شنبه با طرح ادعاهايى بى اساس عليه ايران سفير كشورش را از 
تهران فراخواند. فين بورخ اندرسن، رئيس سرويس اطلاعاتى و امنيتى دانمارك 
نيز پيش از اين گفت كه ســرويس امنيتى اين كشور معتقد است كه اطلاعات 
ايران طرح انجام يك حمله در دانمارك عليه سه ايرانى را ريخته بوده كه گمان 

مى رود از فعالان گروهك الاحوازيه باشند.
وزير خارجه دانمارك نيز در يك كنفرانس خبرى گفت معتقد است حكومت ايران 
عامل اين حمله بوده و به همين دليل ســفير دانمارك را از تهران براى مشورت 
فرا مى خواند. آندره ساموئلسن، مدعى شد كه ايران اقدام به انجام «فعاليت هاى 
غيرقانونى» در خاك دانمارك كرده است. وى علاوه بر اين گفته است كه دانمارك 
در تــلاش خواهد بود تحريم هاى جديدى در چارچوب اتحاديه اروپا عليه ايران 

اعمال كند. 
پس از طرح اين ادعا از ســوى دانمارك بهرام قاسمى، سخنگوى وزارت خارجه 
ضمن تكذيب و «مغرضانــه» خواندن اين اظهــارات آن را در ادامه توطئه ها و 
دسيسه هاى دشمنان شناخته شــده روابط خوب و رو به گسترش ايران و اروپا 
در شرايط خاص و خطير كنونى دانست. وى همچنين از احضار سفير دانمارك 
بــه وزارت امور خارجه خبر داد و گفت: مراتب اعتراض كشــورمان نســبت به 
واكنش هاى شــتابزده سياسى و رســانه اى برخى مقامات دانماركى اعلام شد. 
دانمارك تاكنون جزئيات بيشترى از ادعاى خود مطرح نكرده است، اما پس از اين 
تنش ها وزير خارجه آمريكا به سرعت واكنش نشان داد و به حمايت از اين كشور 
پرداخت. مايك پمپئو، با انتشــار توييتى مداخله جويانه ضمن تبريك به دولت 
دانمارك براى دستگيرى فردى مرتبط به اين طرح از متحدان كشورش خواست 

با هرگونه تهديد ايران بر ضد صلح و امنيت مقابله كنند. 
فضاســازى تازه غرب عليه كشــورمان در حالى است كه از چندى پيش برخى 
تحليلگران عرصه سياست خارجى نسبت به خبرسازى جريان رسانه اى مواجب 
بگير ســعودى عليه ايران با هدف برداشتن فشــارهاى بين المللى از روى دوش 
محمد بن ســلمان، وليعهد جوان سعودى در قضيه قتل خاشقجى هشدار داده 

بودند. 
ماجراى خاشقجى به لقمه اى بزرگ تر از دهان براى پادشاهى سعودى تبديل شده 
و نزديك است كه نفس اين رهبر خود خوانده دنياى عرب را به شماره بيندازد. 
نشانه هاى اين فشار زمانى روشن شــد كه بورس عربستان در روزهاى گذشته 
ناگهان نزديك به 7 درصد ســقوط كرد؛ ســقوطى كه براى پادشاهى سعودى 
نزديك به 50 ميليارد دلار آب خورد و هرچه از ابتداى سال سرمايه گذاران عرب 

در اين بازار اندوخته بودند را به باد داد. 
خاشقجى اين روزها به بزرگ ترين كابوس محمد بن سلمان تبديل شده است و بر 
همين اساس است كه از چند روز پيش كمپين رسانه اى وسيعى براى لاپوشانى 
نقش وى در قتل اين روزنامه نگار منتقد دربار ســعودى در فضاى مجازى آغاز 

شده است.
در همين راستا عربستان ارتش رسانه اى خود را در فضاى رسانه اى و مجازى براى 
حمايت از وليعهد سعودى بسيج كرده  است تا بگويند كه همچنان كنترل اوضاع 

را در اختيار دارند.
اولين نشانه اين لشكركشى تلاش ســعودى براى متهم كردن تركيه و قطر به 
دست داشتن در قتل خاشقجى بود كه با پيگيرى مصرانه آنكارا براى آشكارسازى 

جزئيات اين حادثه و رو شدن دست آل سعود نقش بر آب شد.
گام بعدى متهم ســاختن برخى افراد در كنسولگرى و همچنين درون خاندان 
حاكميت سعودى به نقش داشتن در اين حادثه براى كاستن از فشارهاى وارده 

بر وليعهد جوان سعودى بود.
اما حالا انگار رياض با همدستى شركاى غربى - صهيونيست خود به اين نتيجه 
رســيده است كه راهى بهتر از بازى دادن افكار بين المللى با فضا سازى و متهم 
كردن ايران بر اســاس اتهامات واهى براى رهايى و فرار از تبعات قتل خاشقجى 

نمانده است. 

نتانياهو در ديدار با وزير خارجه كانادا:
از سطح روابطتان با ايران متشكرم!

مهر: بنيامين نتانياهو نخست وزير رژيم صهيونيستى در ديدار با كريستيا فريلند 
وزير خارجه كانادا از ســطح روابط اين كشور با ايران و نيز پذيرش كلاه سفيدها 

توسط اوتاوا تشكر كرد.
نتانياهو ادامه داد: دوســتى ما بر اســاس ارزش هاى مشــترك است. تل آويو از 
حمايت كانادا در مجامع بين المللى مختلف تشــكر مى كند. شما گفته ايد كه 

روابط بين المللى با ايران نخواهيد داشت؛ لذا از شما تشكر مى كنم.
وى ادامه داد: از تعهد اوتاوا در پذيرش كلاه ســفيدها نيز از اين كشور تشكر مى 

كنيم؛ اقدام انسان دوستانه اى بود!

خرازى از كانديداتورى شهردارى تهران انصراف داد
تسنيم: صــادق خرازى، دبيركل حزب نداى ايرانيان، كه نامش از سوى اعضاى 
شوراى شهر تهران در بين نامزدهاى تصدى شهردارى تهران قرار داده شده بود، 

طى نامه اى از كانديداتورى شهردارى تهران انصراف داد.
در بخشى از متن اين نامه كه خطاب به محسن هاشمى رئيس شوراى شهر 
تهران نوشــته شده آمده است: از طريق رســانه ها مطلع شدم نام اينجانب 
توسط شــوراى محترم شــهر به عنوان يكى از گزينه هاى شهردارى تهران 

مطرح شده است. 
با عنايت به اين كه بنده كانديداى پذيرفتن اين مسئوليت نيستم، سپاسگزار 
خواهم شــد نام اينجانب از گزينه هاى مطرح شده حذف شود.  اميدوارم با 
خردمندى حضرتعالى و اعضاى شــوراى شــهر تهران تكليف مديريت شهر 

تهران به سرعت مشخص شود و نابه سامانى ايجاد شده مرتفع شود. 

 مى خواهم روايت كوتاهى از زندگى كسانى 
را بشنوم كه قسمتى از عمرشان را در پادگان 
اشرف و ليبرتى و آلبانى گذرانده اند، اما در 
اين ميان يــك مانع حقيقى براى منِ جوان 
نوعى وجود دارد و آن عدم شــناخت است. 
خيلى وقت ها از ســازمان منافقين حرف و 
حديث هايى را مى شــنويم كه بعضاً براى 
نا آشناست. اينكه مى خواهيم در  ما بسيار 
ادامه حرف ها به روايت هركدامتان از سازمان 
مجاهدين خلق يا منافقين برسيم، نيازمند 
اين است كه ابتدا درباره اين عدم شناخت 
حرف بزنيم. بخش مهم اين يادآورى تاريخى 
برمى گردد به خود شما؛ يعنى كسانى كه از 
سازمان جدا شده اند. آقاى صادقى شما چطور 

عضو سازمان و چطور از آن رها شديد؟
 صادقى: سال 67 در منطقه حسينيه اهواز اسير 
ارتش عراق شدم. يك سال در اردوگاه عراق بودم 
و همان سال ها سازمان مجاهدين بناى جذب نيرو 
داشت. اواخر جنگ و آتش بس بود و ما در اردوگاه 
بلاتكليف بوديم. بدترين چيز همان بلاتكليفى است 

در اسارت.
افراد ســازمان مجاهدين براى تبليــغ به اردوگاه 
آمدند. برادر رحمان (مهدى ابريشــمچى) بودند و 
به ما مى گفــت دو ماه ديگر ايران را طى عملياتى 
مى گيرند و ما مى شويم نگهبان همين اسراى فعلى! 
اين قدر توى ســر ما را با همين حرف ها پر كردند 
كه باورمان شــد. دو سه روز بعد، از اردوگاه ما سه 
اتوبوس آدم جمع كردند براى عضويت در سازمان 
مجاهدين. شــخصى به نام «ضياء» هم كه هوادار 
سازمان بود به عنوان فرمانده اين افراد انتخاب شد.

 معمولاً اين مواقع اســرا فكر فرار هم به 
سرشان مى زند!...

صادقى: دقيقاً. البته مــا چند نفر بوديم كه قرار 
گذاشــتيم پس و يا حين انتقال، فــرار كنيم، اما 
سازمان دســته هاى افراد را از هم جدا مى كرد، به 
همين واسطه نقشه  ما براى فرار هم ناكام ماند! به 
ما مى گفتند اگر به ايران برگرديم، اعدام مى شويم؛ 
چون با منافقين بوده ايم. ايــن قدر توى دل ما را 
خالى كردند كه تصميم گرفتيم در سازمان بمانيم 
و به فرار فكر نكنيم. نام سازمانى ما «اسير پيوسته» 
بود. مدام بــه ما قول عمليات مى دادند، تصور هم 
اين بود كه طى يك عمليات پيروز مى شــوند و ما 
برمى گرديم ايران. از سال چهارم به بعد فهميديم 

كه سركاريم و اتفاقى نخواهد افتاد.

 رفتارهايى كه با شما مى شد و آموزش هايى 
كه سپرى مى كرديد به چه نحو بود؟ 

صادقى: به ما گفتند هر كسى خواهان برگشت 
باشد، تحويل عراق داده خواهد شد و آنجا هم هشت 
ســال زندانى دارد در ابوغريب و بعد برمى گرديد 
ايران؛ خلاصه اينكه مجبور شــديم بمانيم. كارى 

كرده بودند كه حتى به صميمى ترين رفيقت هم 
نمى توانستى اعتماد كنى! زيرآبت را مى زدند.

در نشســت هايى كه داشتند مثل نشست حوض، 
بايد «فكت » ها يــا خطاهايت را مى گفتى تا پاك 
بشوى. اگرخطاهايمان را مى گفتيم، متهم مى شديم 
به خطاكار بودن، اگر هم نمى گفتيم كه باز متهم 
مى شــدى به دروغگويى و اينكه «تو كه معصوم 

نيستى! مگر مى شود كه كارى نكرده باشى!»

 معمولاً در نشست ها چه مى گذشت؟
بهــروزى: رجــوى ســالى يك بار «نشســت 
جمع بندى»برگــزار مى كــرد. در ايــن جلســه 
روزنامه هاى ايران و تمام نقاط سياه را مى گرفت و 
بازگو مى كرد. اخبار منفى و سياه را با ماژيك خط 
مى كشيد و تحليل مى كرد. استادِ اين كار بود، آن 
قدر اســتاد كه گاهى روى صندلى پلاستيكى 14 

ساعت مى نشستيم و گوش مى كرديم.

 شــما اين وضعيت را تا چه زمانى تحمل 
كرديد ؟

صادقى: پس از سقوط صدام و آمدن آمريكايى ها، 
به ما كارت شناسايى دادند. مى دانستيم كه سازمان 
ديگر نمى تواند ما را سر به نيست كند. 3 كيلومتر 
بيشــتر با اردوگاه آمريكا فاصله نداشتيم. شايعه 
شده بود كه هر كداممان برويم پيش آمريكايى ها، 
پناهندگى مى دهند. همان زمان خيلى ها از اشرف 
فرار كردند. در نهايت تصميم گرفتيم به آمريكايى ها 

خودمان را معرفى كنيم تا به ايران برگرديم.
فرم هايى را بايد پر مى كرديم كه دو بند در آن درج 
شده بود مبنى بر اينكه اسلحه را كنار مى گذاريم و 
تروريسم را قبول نداريم. خب انگليسى بلد نبوديم. 
در پادگان اشــرف وقتى اين فرم ها را آوردند، آن 
را امضا نكرديم، كادر هاى ســازمان هم فرم ها را به 
آمريكايى ها داده بودند و گفته بودند ما (كسانى كه 
امضا نكردند) اين دو شرط را قبول ندارند. با وجود 
اين آخرين زخمشان را به ما زدند، ولى ما خودمان 
را براى برگشت به ايران آماده كرده بوديم. پس از 
اينكه خودمان را معرفى كرديم، 6 ماه آنجا مانديم و 

بعد توسط صليب سرخ به ايران برگشتيم.

 هميشه به شما قول عمليات و فتح ايران 
را مى دادند و شما پس از مدتى در مى يافتيد 
كه حرف ها پوچ بوده است. چطور از كنار اين 

تناقضات مى توانستيد عبور كنيد؟
صادقى: براى اينكه در پادگان اشرف دچار رخوت 
نشــويم، بعضاً عمليات هاى كوچكــى را تدارك 
مى ديدند تــا ما بهانه نگيريم؛ چرا كه هر روز قول 

عمليات و برگشت به ايران را مى  دادند. 

 به جز لغو عمليات ها، بــا چه تناقضات 
ديگرى مواجه بوديد؟

بهروزى: معمولاً جذب اسراى پيوسته كار راحتى 

نبود؛ چرا كه تناقضات زيادى را آنجا مى ديدند، من 
خودم پيوســته ايدئولوژيك بودم. من سال 69 به 
تركيه رفتم براى اينكه به سازمان ملحق شوم و از 
همان جا تناقضاتم شروع شد؛ هتل و عطر و لباس 
زير يك بار مصرف و... كه در اختيار ما گذاشــته 
بودند با چيزهايى كه من شــنيده بودم، منافات 
داشــت. اصلاً انتظار آن شــرايط مرفه را نداشتم. 
ســازمان پول نداشــت و حتى از بين اعضا براى 
تأمين هزينه ها پول جمع مى كرد، ولى در تركيه با 
چهره رفاه طلب سازمان مواجه شدم. تحمل شرايط 
سخت تشــكيلاتى زمان انقلاب و بعد از آن براى 
ما يك ارزش به حساب مى آمد. من نمى توانستم 
شــرايط جديد را هضم كنم، اينكه بعد از اصلاح 
ادكلن بزنم و زير پوش يك بار مصرف نخى بپوشم.

 سازمان هميشه داعيه استقلال داشت اما 
در زمان جنگ با دولت بعث عراق متحد شد. 
فكر مى كنم اين بزرگ ترين تناقضى است كه 

با آن مواجه شديد...
بهروزى: انتظار ما اين بود كه سازمان مستقل باشد. 
خودمان هم در فاز سياسى همين جورى زندگى 
كرده بوديم. من 1000 تومان حقوق مى گرفتم كه 
500 تومانش را براى كمك به سازمان اختصاص 
مى دادم. حالا اين سازمان كه مبارزه مى كرد قبل 
از انقلاب، رفته بود توى دامان صدام. وقتى نوارهاى 
صحبت ابريشمچى با مسئولان عراق بعثى را ديدم 
واقعاً حالم بد شد. با اين حال پس از مدت ها و در 

خرداد 84 به ايران برگشتم.

  تمام صحبت هــاى آقاى بهروزى و صادقى 
مى تواند به نحوى مقدمه گفت وگوى ما با شما 
باشد، آقاى رحمانى! شما ســال 94 به ايران 
برگشــتيد و بر همين اساس مى توانيم درباره 
وضعيت منافقين در آلبانى با هم گفت وگو كنيم...

در  و   1366/09/01 رحمانــى:  محمــود 
يكــى از عمليات هــا كه منافقين توســط صدام 
پشــتيبانى مى شدند اســير شــدم. ابتدا ما را به 
ســلمانيه و از آنجــا به كركوك منتقــل كردند. 
شــغل ســازمانى مــن در كركــوك، آشــپزى 
بــود. راســتش را بخواهيــد شــغلى را انتخاب 
مى كرديم تا دچار نااميدى و خودكشــى نشويم.

 براى چند نفر غذا درست مى كرديد؟
رحمانى: براى 1000 نفر غذا درست مى كردم. بعد 
از كار جلساتى براى ما مى گذاشتند و كتاب هايى را 
مى دادند كه در آن گفته شــده بود در زندان هاى 

ايران شكنجه و تجاوز و... وجود دارد.
يادم مى آيد كه به يك مناســبت تصميم گرفته 
شــد130 نفر را آزاد كنند. اما 60 نفر ماندند. من 
هم ماندم. با خودم مى گفتم يك ســال مى مانم و 
بعد به آلمان مى روم و بعد برمى گردم ايران. اين 60 
نفر را به طور رسمى به عضويت سازمان مجاهدين 

درآوردند. بعد از مدتى قرار شــد عملياتى داشته 
باشند؛ نامش را «چلچراغ» گذاشتند كه ما را براى 
نگهبانى انتخاب كردند. پس از آن نزديك عمليات 
«فروغ جاويدان» به منظور آموزش نظامى ما را به 
محلى به نام «سردار» منتقل كردند. شخصى به نام 
كمال به ما آموزش داد كه البته در عمليات فروغ 
كشته شــد. سپس به اشرف منتقل شديم، من را 
به تيپ «فاطمه رمضانى» فرستادند. به جز آشپزى 
بقيه آموزش ها را هم فراگرفتم؛ از سلاح ها بگيريد 
تا سازماندهى. مسعود رجوى مى گفت: «سرباز صفر 
نمى خواهيم، ما افسر مى خواهيم». من در اين مدت 
چند بــارى گفته بودم كه مى خواهم از ســازمان 
خارج شوم. بعد از 30 سال كه مى خواستم به ايران 
برگــردم، همين اعترافاتم را به عنوان نقطه ضعف 

جلوى من گذاشتند.

 به نظر شما مسعود كجا بود؟
رحمانى: افســر هاى آمريكايى هــم زياد از من 
مى پرسيدند. فى الواقع نمى دانستيم. غير از سران 
ســازمان كســى نمى داند كه او كجاست. همان 
ســال 82 كه آمريكا به عراق حمله كرد، از آن به 
بعد ناپديد شــد. قبل از اينكه عراقى ها اشــرف را 
به آمريكايى هــا واگذار كنند، مريم رجوى و خانم 
كلينتون قرارداد بســتند مبنى بر اينكه به شرط 
خروج گروهــك منافقين از فهرســت گروه هاى 
تروريستى پادگان اشــرف به آمريكا واگذار شود. 

سال 91 به ليبرتى رفتيم.

  اعضاى سازمان و يا ديگران براى جابه جايى 
از اشرف به ليبرتى بهانه گيرى نمى كردند؟ 

رحمانى: مريــم مى گفت آمريــكا فكر مى كند 
تشكيلات ما به خاك بند است. نمى داند كه خاك 
مهم نيست. خب قرار بود من يك سال در آنجا بمانم 

و بعد به آلمان بروم، در اين يك 
سال مى گفتند اگر به ايران برويد 
اعدامتان مى كننــد. جوان بودم 
كه عضو سازمان شدم. چشم باز 
كردم و ديدم 25 ســال از عمرم 
گذشته و من همان نقطه اى كه 
بودم، هســتم. يك بار با مسعود 
تلفنــى صحبت كــردم، گفت 
شــنيدم مى خواهى بروى (من 
تعجب كردم، فهميدم فكت هايم 
را به گوشش رسانده اند). پس از 
آن مرا صدا زدند و در جلســه اى 
با حضور نماينده يونامى به من 
گفتند چند برگه را امضا كنم تا 

بتوانيم به ايران برگرديم.

 چه زمانى به آلبانى منتقل شديد؟
رحمانى: بين 92 و 93 بود. 1/5 سال در ليبرتى 
بودم. وقتى آمديم در آلبانى چند ساختمان وجود 

داشت كه براى اقامت ما در نظر گرفته شده بود. 
قبل از حركت در ليبرتى 100 دلار به عنوان توراهى 
به ما دادند كه البته در آلبانى همان 100 دلار را از 
ما گرفتند و 20 ليك به ما دادند براى خريد دفتر... 
مى خواستند كلاس آموزش زبان انگليسى بگذارند. 
ما پول را مى گرفتيم مى رفتيم توى شهر به گشت و 
گذار! جواد خراسانى يا شكنجه گر، مچ ما را گرفت. 
مى گفت مگر شما تشكيلاتى نيستيد؟ چطور است 
كه هر وقت مى خواهيد به شــهر مى رويد و... طى 

يك مشاجره لفظى در نهايت به غرور من برخورد 
و خواســتم كاغذ من را بدهد تا از سازمان بيرون 
بروم.كاغذ را نوشت، امضا كرديم و از همان لحظه 

آمدم بيرون.
به من گفت اگر مى خواهى بروى برو، ولى هوادار ما 
باش! هواداران ماهى 500 دلار و ديگران از يونامى 
250 دلار در ماه مى گرفتند. مى خواستم به آمريكا 
بروم؛ 14 نفر هم رفتند. ولى وقتى فهميدم خانواده ام 

هستند، تصميم گرفتم كه به ايران برگردم. 

 نه تنها براى من، قطعــاً براى خيلى از ما 
سؤال اين است كه سازمان در اين سال ها چه 

تغييراتى كرده است؟
بهروزى: از من انتظار اين رفتار را نداشتند، ولى 
من ديگر سازمان را قبول نداشتم. تا سال 92 صد 
نفر را در اشرف گذاشته بود به اميد اينكه سلاحى به 
دست بياورد و برگردد! كل هدفشان اين بود كه به 
منظور مبارزه مسلحانه در مرز بمانند. بعد از اينكه 
به اشرف حمله شد، مسعود گفت ما 1000 اشرف 
مى سازيم! بعد از آن راهبرد كانون هاى شورشى يا 
هزار اشرف شكل گرفت. مريم به ما مى گفت شما 
بايد كادرهايى باشيد كه پس از جدايى از سازمان 

خودتان بتوانيد يك سازمان بشويد.

 در آلبانى تمركزشان روى چيست؟
رحمانى: بيشتر روى سازماندهى كار مى كنند، به 
كار گرفتن نيروهاى آلبانى برايشــان اولويت دارد. 
حــدود 2100 نفر ديگر فكر مى كنــم در آلبانى 
هستند. نفرات اصلى شــان را مى فرستند ميدان 
مركزى تيرانا(پايتخت آلبانــى) و اعلاميه پخش 
مى كردند. چند تا از خانم ها هم به دنبال تأسيس 
شركت ساختمانى بودند، تعقيب شان كردم كه وارد 
يك ساختمان شدند، وقتى آن ساختمان را اجاره 
كردند متوجه شدم كه قصد دارند 
بــه كارهاى اقتصــادى هم پاى 

خودشان را باز كنند.
نخست وزير ايتاليا با مريم رجوى 
ديدارهاى محرمانه داشت. وزارتِ 
آلبانى كسى را داشت كه فارسى 
حرف مى زد، من نمى دانستم كه 
خود دولت هم آن ها را تحت نظر 
دارد و جاسوســى مى كند. من با 
او ســه بار ملاقات داشــتم، من 
را به «بار» دعــوت كرد، به من 
گفتند حالا كــه دارى مى روى 
ما تلاش مى كنيم از تو حمايت 
كنيم، چند روز طول كشــيد و 
بعد فهميدم هميــن ديدار هم 
به گوش ســازمان رسيده است. 
مشخص شد كه نفوذى داشتند و وقتى فهميدند 
كه مى خواهم بروم، پول ماهانه اى كه مى گرفتم را 
قطع كردند. حتى بين خودشان و براى كسانى كه 
بيرون مى آمدند هم جاسوس داشتند. به نفوذى ها 
پول بيشترى مى دادند و آن ها هم به خاطر همين 
دريافت پول بيشتر اين كار را مى كردند. به هر حال 
اكنون تمركز كارشان بر روى كانون هاى شورشى 
اســت. قبلاً مسعود مى گفت ما افسر هستيم و به 
شــورش مى كشــيم، اما الان مى گويد شورشيان 
در ايران مثل ســرباز ما هســتند، آن ها شورش 
مى كنند و ما وارد مى شــويم. از سال 92 راهبرد 
كانون هاى شورشــى و هزار اشــرف كليد خورد.

يك روايت دست اول از اقدامات جريان رجوى در آلبانى

كانون هاى شورشى؛ راهبرد جديد گروهك منافقين

اكنون تمركز 
كارشان بر روى 

كانون هاى شورشى 
است. قبلاً مسعود 

مى گفت ما افسر 
هستيم و به شورش 

مى كشيم، اما الان 
مى گويد شورشيان 
در ايران مثل سرباز 

ما هستند، آن ها 
شورش مى كنند و ما 

وارد مى شويم

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست/ هادى ذالكى   آنچه درباره آلبانى به عنوان آخرين مقر گروهك 
منافقين مى دانيم؛ اين اســت كه پايگاهى كه منافقين نامش را اشــرف 3 
گذاشته اند، در واقع بخشى از پايگاه نظامى آمريكا در آلبانى محسوب مى شود 

كه براى 3000 ساكنش بيشتر شبيه زندان است تا محل زندگى. 
صدام زمين پادگان اشرف در عراق را به انضمام سالى 5 ميليون بشكه نفت 
براى منافقين در نظر گرفت تا همسنگر عراقى ها شوند. اعتراض مردم عراق 
به حضور منافقين در اين كشور بالا گرفت، كلينتون آلبانى را راضى كرد تا در 
قبال دريافت كمك هاى مالى به استقرار منافقين در خاك كشورش نه نگويد. 
رژيم صهيونيستى هم يك ميليون يورو نقد به آلبانى داد تا پايگاه منافقين 
را در آن بسازند. پادگانى كه حالا درهايش به روى پليس و نيروهاى امنيتى 

آلبانى بسته است.
مبحث ديگرى كه درباره فعاليت منافقيــن در آلبانى بايد مورد توجه قرار 
بگيرد، تغيير نوع فعاليت آن ها از حالت مبارزه مسلحانه به رزم سايبرى است. 
نشست تابستان امسال منافقين در پاريس كه رودى جوليانى، شهردار اسبق 
نيويورك و مشاور حقوقى ترامپ به صراحت از نقش منافقين در مناقشات 
دى پارسال گفت، حاوى نكات مهمى اســت. او اذعان كرد اعتراضات دى 
ماه 96 توســط بســيارى از افراد ما در آلبانى و پاريس و ديگر نقاط جهان 

صورت گرفته اســت. با همه اين ها هنوز تنور جنگ روانى منافقين روشن 
اســت. بخشى از فعاليتشان در تيرانا تبليغات بر بستر شبكه هاى اجتماعى 
است كه ايران را در بن بست نشان دهند. با اكانت هاى فيك مخاطب جذب 

مى كنند و اطلاعات مى گيرند و براى ايران جوسازى مى كنند.
 آنچه در يكى از گزارش هاى الجزيره بدان پرداخته شده، اشاره به اين دارد كه 
تيرانا پايگاه هشتگ هاى توييترى عليه ايران است. نيم نگاهى ديگر به فعاليت 
منافقين در آلبانى وجوه ديگرى از مشــى آنان را براى ما مشخص مى كند؛ 
ســرويس اطلاعات آلبانى در گزارش هاى خود مى نويسد كه آموزش هاى 
نظامى كه مجاهدين خلق آن ها را فرا گرفته اند براى آلبانى مى تواند خطرناك 
باشد. همچنين در اين گزارش به موارد متعدد قتل و تهديد افراد جداشده از 

منافقين در آلبانى استناد شده است.
 در ادامه گفت وگو با ســه تن از جداشــده هاى گروهك منافقين را كه با 
همكارى انجمن نجات استان خراسان رضوى تهيه شده، خواهيد خواند. در 
اين بين بهروزى و صادقى سال هاست به ايران بازگشته اند و رحمانى از سال 
94 و پس از ماجراهاى فراوان در حالى از آلبانى به ايران بازگشته كه پيش از 
آن، خانواده وى هيچ خبرى از او نداشتند. اولين گفت وگوى رسانه اى رحمانى 

را در اين صفحه خواهيد خواند...

گزارش

خبر

         محمود رحمانى                     غلامرضا بهروزى                 غلامحسين صادقى
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جهان روزنامـه صبـح ايـران
j a h a n @ q u d s o n l i n e . i r

 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  

لا اله الا االله الملك الحق 
المبين
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 عادى سازى روابط با اسرائيل ننگ بزرگى است
محمود الزهار از رهبران حماس، عادى سازى روابط برخى كشورهاى 
عربى با رژيم اشــغالگر صهيونيستى را ننگى بزرگ خواند و گفت: 
به جاى عادى سازى روابط با دشمن صهيونيستى، بايد با مقاومت 

فلسطين، سوريه و لبنان و ملت هاى اين كشورها روابط برقرار  كرد.

 درخواست تحقيقات مستقل در مورد خاشقچى
ميشل باشــله، كميسر عالى حقوق بشر ســازمان ملل متحد از 
كارشناسان بين المللى خواست در تحقيقات مستقل در مورد قتل 
جمال خاشقچى روزنامه نگار منتقد عربستان سعودى شركت كنند.

 تحريم عربستان واقع گرايانه نيست
لودريان، وزير خارجه فرانســه مى گويد: تا زمانى كه عاملان قتل 
خاشقچى شناسايى نشده  اند، نمى توان از تحريم رياض حرف زد 

و اصولاً تحريم تسليحاتى اين كشور به دور از واقع گرايى است!

 موضع بى سابقه آمريكا درباره عربستان

آمريكا خواستار پايان جنگ در يمن شد
 جهان  مايك پمپئو، وزير خارجه آمريكا، با صدور بيانيه اى 
گفته است كه لازم است درگيرى نظامى در يمن پايان يابد و 
مذاكرات براى برقرارى صلح در اين كشور به رهبرى سازمان 
ملل از ماه آينده آغاز شود. وى خواستار توقف حملات انصاراالله 
يمن عليه عربستان سعودى و امارات عربى متحده و عمليات 
هوايى ائتلاف به رهبرى عربستان در داخل خاك يمن شده 
است. پمپئو گفته اســت: «زمان توقف مخاصمات از جمله 
حملات موشكى و پهپادى حوثى ها عليه مناطق تحت اختيار 
عربستان سعودى و امارات عربى متحده و در پى آن، عمليات 
هوايى ائتلاف در تمامى مناطق پرجمعيت يمن متوقف شود.» 
در جنگ يمن، ايالات متحده  به صورت رسمى با قرار دادن 
امكانات ســوخت گيرى هوايى و آموزش هدف گيرى  و به 
صورت غير رسمى با ارسال نيروهاى رزمى ويژه و هواپيماى 
جنگنده و تسليحات كشتار جمعى به نيروهاى ائتلاف سعودى 
كمك مى كنند.  مارتين گريفيتس نماينده ويژه سازمان ملل 
در امور يمن ضمن استقبال از درخواست آمريكا براى پايان 
جنگ در يمن و آغاز روند سياســى در اين كشور اعلام كرد: 
طرف هاى درگيرى يمن را طى 30 روز آينده به ميز مذاكرات 

دعوت خواهم كرد.
همزمان «فلورانس بارلى» وزير دفاع فرانسه از تلاش كشورش 
براى دستيابى به راهكار سياسى در يمن با همكارى سازمان 

ملل خبر داد. وى با بيان اين كه زمان پايان يافتن جنگ در 
يمن فرا رسيده بر لزوم حل اين بحران از طريق سياسى تاكيد 
كرد. به گفته بارلى، فرانســه در حال فشار آوردن به طرفين 
درگير در يمن با هدف دستيابى به يك راه حل سياسى براى 
حل بحران اين كشــور است. وزير خارجه انگليس نيز بدون 
اشــاره به قتل عام مردم مظلوم يمن با استفاده از تسليحات 
آمريكايى و انگليسى در طول بيش از 3 سال گذشته درباره 
ادعاى مشكوك آمريكا مدعى شد: از پايان جنگ يمن حمايت 
مى كنيم!  با اين حال «محمد البخيتى» عضو جنبش انصاراالله 
يمن پيشنهاد آمريكا براى صلح ظرف 30 روز آينده را رد كرد 
و گفت زمانى صلح در يمن برقرار مى شود كه آمريكا دست از 

حملات متجاوزانه خود به يمن بردارد.
گفتنى است عربستان سعودى چهار سال پيش با بودجه 
نظامى 70 ميليارد دلارى و با حمايت غول هاى نظامى دنيا 
جنگى بى نتيجه را عليه فقيرترين كشور عربى منطقه به 
راه انداخت و با وجود كشــته شدن 16 هزار نفر و تخريب 
زيرساخت هاى يمن، نتوانسته به اهداف خود در اين كشور 
دست يابد. تجاوزات سعودى ها به يمن علاوه بر خسارات 
جانى و مالى، باعث وخامت اوضاع اقتصادى اين كشور فقير 
منطقه شــده و شرايط دشوارى را براى مردم آن به همراه 

آورده است.

بدون تيتر

اتاق فكر

ان بى سى: گروهى از سناتورهاى جمهورى خواه 
آمريكايى در نامه اى به رئيس جمهور كشورشــان 
خواستار قطع گفت وگوهاى هسته اى با رژيم سعودى 

به دليل قتل روزنامه نگار منتقد سعودى شدند.
يورونيوز: رشد اقتصادى منطقه يورو در سه ماهه 
ســوم ســال 2018 ميلادى و در پى تيره شدن 
چشم انداز مالى دولت ايتاليا به 0.2 درصد كاهش 

يافت كه پايين تر از پيش بينى هاست.
ايرنا: ميانمار و بنــگلادش در اقدامى جديد براى 
بازگشــت آوارگان روهينگيايى به ايالت راخين از 

اواسط ماه آينده ميلادى به توافق رسيدند.
سانا: روسيه با بيان اين كه كلاه سفيد ها با تجهيزات 
مــدرن فيلمبــردارى وارد حلب شــده اند، درباره 
صحنه سازى حمله شيميايى در سوريه هشدار داد.

دى ولت: سازمان ملل در گزارشى اعلام كرد كه در 
رويدادى بى سابقه تنها در ماه اكتبر 10 هزار مهاجر 

از درياى مديترانه وارد اسپانيا شده اند.

بنياد ند بررسى كرد
تبعات تغيير سياست آمريكا 

در يمن
جاناتان شــنزر، نايب رئيس ارشد «بنياد دفاع از 
دموكراسى ها» در واشــنگتن، مى نويسد: چند 
رويداد از جمله قتل جمال خاشقچى روزنامه نگار 
سعودى و هشــدارها درباره قحطى گسترده در 
يمن، موجب افزايش تقاضاهــا از دولت ترامپ 
براى ارزيابى مجدد در حمايتش از عربســتان 
ســعودى و خروج از جنگ يمن شده است. اما 
معناى خروج اين است كه در ميدان نبرد، مناطق 
راهبــردى را عملاً به ايــران واگذار كنيم كه در 
سراسر خاورميانه و يمن درگير جنگ هاى نيابتى 
است. در بهترين حالت با يك لبنان ديگر روبه رو 
خواهيم شد كه در آن بخش هاى بزرگى از كشور 
در كنترل نيروهاى وابســته به ايران قرار دارد؛ 

نيروهايى با قابليت توسعه حوزه كنترلشان.
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آيا دوباره پاى رياض در ميان است
كشف اجساد 2 خواهر 

سعودى در آمريكا
عرب نيوز: پيداشــدن جســد دو خواهر 
سعودى كه پس از خروج از عربستان در پى 
پناهندگى در آمريكا بودند، پليس نيويورك 
را با معماى پيچيده اى مواجه كرده اســت. 
هرچند گمانه زنى اوليه مبنى بر خودكشى 
بوده است، اما تحقيقات پليس نشان مى دهد 
اين دو خواهر به قتل رسيده اند. مادر اين دو 
خواهر مدعى شــده كه چندى پيش فردى 
از سفارت عربستان با او تماس گرفته و او و 
دخترانش را تهديد كرده كه بايد به عربستان 
بازگردند. اين سخنان احتمالى را مطرح كرده 
كه شايد همانند قضيه خاشقچى، اين بار نيز 

پاى سعودى ها در ميان باشد.

فارس: عرفان فيدان، دادستان استانبول روز 
چهارشنبه قطعه قطعه شدن جسد جمال 
خاشــقچى، روزنامه نگار منتقد سعودى را 
تأييد كرد. فيدان همچنين تأييد كرده جسد 
ايــن روزنامه نگار پــس از قتل قطعه قطعه 
شــده و دور انداخته شده است. او گفته اين 
قتل با برنامه ريزى قبلى انجام شــده است. 
اين اولين بار اســت كه قطعه قطعه شدن 
جسد خاشــقچى از سوى يك مقام رسمى 
تركيه اعلام مى شــود. پيش از اين رسانه ها 
اين روايت را گــزارش داده بودند. فيدان در 
روزهاى گذشــته با دادستان كل عربستان 

سعودى در استانبول ديدار كرده بود. 

دويچه وله: با ســرنگونى يك بالگرد در 
فراه در جنوب غربى افغانستان حدود 25 
نفر از افراد ارتشــى و خدمه بالگرد كشته 
شدند. گفته مى شود كه برخى از مقام هاى 
عالى رتبه دولتى از جمله يك مقام ارشد 
ارتش و دو عضو شــوراى ولايتى فراه در 
ميان كشته شدگان هستند. علت حادثه 
نقص فنى اعلام شــده است. با اين حال 
طالبان مدعى اســت كه بالگرد توســط 
افــراد اين گروه هدف قرار گرفته اســت. 
گفته مى شــود كه با سقوط بالگرد تمام 
سرنشينان ارتشــى به همراه دو خلبان 

كشته شده اند. 

رويترز: جنبش اسلامى نيجريه ديروز اعلام 
كرد تعداد كشته هاى تظاهرات دو روز گذشته 
در آبوجا به 42 تن افزايش يافته اســت. آمار 
قبلى كشته ها تا سه شنبه شب 25 تن از اعضاى 
«جنبش اسلامى نيجريه» بود كه صدها تن از 
هوادارانش براى آزادى شــيخ ابراهيم زكزاكى 
در پايتخت آبوجا تظاهرات كرده بودند. كشتار 
شيعيان نيجريه روز دوشنبه توسط نيروهاى 
ارتش در حومه آبوجا و روز سه شنبه در مركز 
اين شهر توسط نيروهاى پليس صورت گرفت. 
سخنگوى جنبش اسلامى نيجريه گفت: روز 
سه شنبه 7 تن كشته شدند و تعداد كشته هاى 

روز دوشنبه نيز به 35 تن رسيد.

دادستان استانبول:نيجريهافغانستان
25كشته در سقوط 

بالگرد ارتش
تعداد شهداى اربعين

 به 42 تن رسيد
خاشقچى پس از ورود به 

كنسولگرى قطعه قطعه شد

چرخش آمريكا در يمن؛ تغيير تاكتيك يا استراتژِى
خبرگزارى هاى غربى روز گذشــته از انتشــار بيانيه وزارت خارجه آمريكا مبنى 
بر درخواســت واشنگتن براى توقف جنگ در يمن خبر دادند. چرخشى آشكار 
در سياســت خارجه اين كشور در منطقه غرب آســيا كه مى تواند فرصت ها و 
چالش هاى جدى را پيش روى بازيگران اصلى منطقه به وجود آورد. از همين رو 
اتاق هاى فكر فعال در حوزه سياســت خارجــى آمريكا تحليل هاى متناقضى را 
پيرامون اين چرخش سياســى ارائه كرده اند. برخى از يك تغيير تاكتيكى براى 
تنبيه عربستان ســعودى زير فشار افكار عمومى نوشــته اند و برخى ديگر اين 
چرخش را حاكى از تغيير استراتژى كاخ سفيد در انتخاب متحدان منطقه اى ذكر 
كرده اند. واقعيت اين اســت كه رياض به عنوان يك مهره تأثير گذار در سياست 
منطقه اى آمريكا به اين راحتى ها قابل چشم پوشى نيست؛ بنابراين در تحليل اين 
چرخش مى توان گفت، اولا؛ً بحران ايجاد شده در سياست خارجى عربستان به 
دنبال قتل فجيع جمال خاشقچى روزنامه نگار سعودى فرصتى را براى تشديد 
سياست شيردوشى ترامپ نسبت به عربستان ايجاد كرده است، لذا ترامپ تلاش 
مى كند با ايجاد فشار بر رياض و قرار دادن سعودى ها در موقعيت ضعف، بيشترين 
امتياز را در روابط سياســى و بويژه تجارى از عربستان دريافت كند. ثانياً، نبايد 
فراموش كرد كه بن ســلمان در فرايند به قدرت رســيدنش، نارضايتى عميقى 
را در دربار ســعود ايجاد و بســيارى از شاهزاده هاى داعيه دار تخت پادشاهى را 
سركوب كرد. بسيارى از اين شــاهزاده ها چون محمد بن نايف وليعهد قبلى از 
ارتباطات ويژه اى با سيستم هاى امنيتى غربى بويژه سازمان سيا برخوردارند. لذا 
در حاد ترين ســناريو چرخش در مناسبات رياض و واشنگتن مى تواند به تغيير 
مهره قدرت در عربستان و جايگزينى وى توسط يكى از عموزاده هايش بينجامد 

و نه به تغيير در روابط استراتژيك دو كشور. 
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رؤيايى كه به كابوس تبديل شد
موج دوم كاروان مهاجران آمريكاى مركزى هم با عبور از رودخانه خروشــان 
خود را به مكزيك رسانده و تلاش مى كنند تا به سمت مرزهاى آمريكا ادامه 
مسير بدهند. آنها مى خواهند با به چالش كشيدن سياست هاى مهاجرتى 
ترامپ «روياى آمريكايى» را تجربه كنند. با اين حال گزارش ها حاكى از تبديل 
شدن اين رويا به كابوسى دردناك است. ترامپ حدود 10 هزار نيروى ارتش را 

به مرزها  فرستاده تا با گلوله از مهاجران استقبال كنند. 

دكتر عليرضا رضا خواه
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